
P R O T O K Ó Ł   Nr V/2007 

z Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie 

odbytej w dniu 7 marca 2007 r. 

w sali narad Urzędu Miasta i Gminy w Bornem Sulinowie 

 
 

Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 7 marca 2007 r. otworzył i jej 
przewodniczył Przewodniczący Rady Miejskiej GRZEGORZ NATKAŃSKI.  
 
Na wstępie powitał przybyłych radnych, radnych powiatowych Krzysztofa Zająca i Marka 
Tomczyka, Burmistrza Renatę Pietkiewicz-Chmyłkowską, kierowników jednostek podległych 
gminie, sołtysów, przewodniczących zarządów osiedli oraz mieszkańców miasta i gminy. 
 
Po tym stwierdził, Ŝe na ustawowy skład Rady – 15, w Sesji uczestniczy 15 radnych,  
co stanowi quorum i podejmowane uchwały przez Radę będą prawomocne. 
 
Listy obecności radnych i zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1,2 i 3 do protokołu. 
 
W dalszej kolejności Przewodniczący RM zapytał, czy są propozycje zmian do porządku 
dzisiejszej sesji. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska zgłosiła wniosek o wprowadzenie do 
porządku obrad w pkt 11 „Podjęcie uchwał” trzech projektów uchwał w sprawach: 
1) przeznaczenia do dzierŜawy na okres 10 lat nieruchomości stanowiącej własność Gminy 

Borne Sulinowo – jako ppkt 10a; 
2) powołania Rady Społecznej przy Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie – jako 

ppkt 20; 
3) uchwalenia Regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach 

prowadzonych przez Gminę Borne Sulinowo na 2007 rok – jako ppkt 21. 
 
Po tym Przewodniczący RM zapytał, czy są jeszcze jakieś propozycje zmian w porządku 
obrad. 
 
Innych propozycji zmian do porządku obrad nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM zaproponował, aby zgłoszone przez Panią Burmistrz projekty uchwał 
ująć w pkt 11 jako ppkt 20, 21 oraz 22 i poddał pod głosowanie wprowadzenie do porządku 
dodatkowych projektów uchwał: 
- za głosowało 11 radnych, 
- przeciw głosowało 2 radnych, 
- wstrzymało się od głosu 2 radnych. 
 
Porządek Sesji Rady Miejskiej w dniu 7 marca 2007 r. został uzupełniony o trzy 
projekty uchwał i przedstawiał się następująco: 
 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 
2. Ustalenie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołów z poprzednich Sesji Rady Miejskiej: 
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- Nr III/2006 z 20 grudnia 2006 r., 
- Nr IV/2006 z 29 grudnia 2006 r. 

4. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o pracach organów Rady. 
7. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 
8. Zatwierdzenie planów pracy komisji stałych Rady Miejskiej na 2007 rok. 
9. Uchwalenie planu pracy Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie na 2007 rok. 
10. Uchwalenie budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok. 

Podjęcie uchwał w sprawach: 
1) udzielenia upowaŜnienia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo do ustanowienia 

formy zabezpieczenia dotacji z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej na sfinansowanie zadania inwestycyjnego pn. „Prace 
geologiczne dla rozpoznania warunków hydrogeologicznych w Bornem Sulinowie”; 

2) zaciągnięcia kredytu bankowego na sfinansowanie zadań inwestycyjnych zawartych  
w budŜecie Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok z moŜliwością zmiany zadań 
sfinansowanych kredytem w trakcie roku budŜetowego; 

3) udzielenia upowaŜnienia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo do ustanowienia 
formy zabezpieczenia kredytów i poŜyczek; 

4) uchwalenia budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok. 
 

11. Podjęcie uchwał w sprawach: 
1) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 

lokalu mieszkalnego połoŜonego w budynku Nr 30A przy Al. Niepodległości w Bornem Sulinowie); 
2) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 

nieruchomości zabudowanej, oznaczonej działką nr 89/13 o pow.0,4240 ha , połoŜonej w Bornem 
Sulinowie); 

3) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 
nieruchomości niezabudowanej, oznaczonej działką nr 1/187 o pow.0,0157 ha, połoŜonej w Bornem 
Sulinowie); 

4) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 
nieruchomości zabudowanej, oznaczonej działką nr 7/371 o pow.0,1162 ha, połoŜonej w Bornem 
Sulinowie); 

5) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 
nieruchomości niezabudowanej, oznaczonej działką nr 89/174 o pow.0,2956 ha, połoŜonej w Bornem 
Sulinowie); 

6) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 
nieruchomości zabudowanej, oznaczonej działką nr 89/175 o pow.0,0652 ha, połoŜonej w Bornem 
Sulinowie); 

7) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 
nieruchomości zabudowanej, oznaczonej działką nr 89/176 o pow.0,0636 ha, połoŜonej w Bornem 
Sulinowie); 

8) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 
nieruchomości zabudowanej, oznaczonej działką nr 89/177 o pow.0,0648 ha, połoŜonej w Bornem 
Sulinowie; 

9) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 
nieruchomości zabudowanej, oznaczonej działką nr 89/178 o pow.0,0637 ha, połoŜonej w Bornem 
Sulinowie); 

10) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy zbycia 
nieruchomości zabudowanej, oznaczonej działką nr 89/179 o pow.0,0647 ha, połoŜonej w Bornem 
Sulinowie); 

11) wyznaczenia delegata do Zebrania Delegatów Stowarzyszenia Gmin Polskich 
Euroregionu Pomerania; 
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12) ustalenia terminów zebrań wiejskich, na których dokonany ma być wybór sołtysa  
i rady sołeckiej; 

13) zmiany składu Komisji Rozwoju; 
14) wprowadzenia zmian do Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych dla Gminy 

Borne Sulinowo na lata 2005-2010; 
15) zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia wysokości i zasad wypłacania diet dla 

radnych Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie;  
16) ustalenia dopłat za opróŜnianie zbiorników bezodpływowych dla gospodarstw 

domowych; 
17) zarządzenia poboru opłaty skarbowej w drodze inkasa na rok 2007, wyznaczenia 

inkasentów i określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso; 
18) wprowadzenia zmian w Statucie Gminy Borne Sulinowo; 
19) powołania Zastępcy Kierownika Urzędu Stanu Cywilnego; 
20) przeznaczenia  do dzierŜawy na okres 10 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo; 
21) powołania Rady Społecznej przy Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie; 
22) uchwalenia Regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach 

prowadzonych przez Gminę Borne Sulinowo na 2007 rok. 
 
12. Interpelacje, wnioski i zapytania radnych. 
13. Ustalenie terminu następnej sesji. 
14. Zamknięcie sesji. 
 
Ad.3) 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do protokołów nr III/2006 z 20 grudnia 2006 r.  
i Nr IV/2006 z 29 grudnia 2006 r. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym poddał pod głosowanie ich przyjęcie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Protokoły Nr III/2006 i Nr IV/2006 zostały przyjęte jednogłośnie. 
 
Przed przystąpieniem do realizacji kolejnego punktu obrad Przewodniczący RM zwrócił się 
do radnych, Ŝeby dzisiejsza sesja miała charakter merytoryczny, Ŝeby wypowiadać się 
merytorycznie, na temat i zgodnie ze statutem gminy, jaki nas obowiązuje. Wypowiedzi 
powinny być zwięzłe, krótkie i na temat. Czas wypowiedzi regulamin określa jako 5 minut, 
on tego nie ogranicza, ale prosił, Ŝeby na to teŜ zwrócić uwagę. 
 
 
Ad.4) 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do Pani Burmistrz o przedstawienie sprawozdania z jej 
działalności w okresie międzysesyjnym. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, iŜ zgodnie z umową ustną 
na sesji, zaprotokołowaną, ustalono, Ŝe sprawozdanie z działalności burmistrza radni będą 
otrzymywali w materiałach na sesję. Zwróciła uwagę, Ŝe to sprawozdanie podzieliła na działy, 
w których umieściła najwaŜniejsze rzeczy dotyczące pracy Urzędu, pracowników i jej. 
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Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
 
Po tym przedstawiła najwaŜniejsze punkty z tego, co działo się od momentu kiedy to 
sprawozdanie otrzymali radni, a mianowicie: 
1. 27 lutego br. Zastępca Burmistrza i Skarbnik Gminy przebywali w Poznaniu. Spotkali się 

z przedstawicielami Banku Gospodarstwa Krajowego, a spotkanie dotyczyło omówienia 
moŜliwości przesunięcia spłaty naszego kredytu na rok 2009. Chodziło o karencję,  
a głównie o to, Ŝeby doprowadzić do bezpiecznego wskaźnika zadłuŜenia gminy. 

2. 28 lutego br. spotkała się z przedstawicielami firmy z Trzcianki, do której wywozimy 
nasze zwierzęta. Przewóz i utrzymanie wyłapanych zwierząt sporo nas kosztuje i dopóki 
Szczecinek nie uruchomi takiego przybytku u siebie, niestety te koszty będziemy musieli 
ponosić. JeŜeli ktoś jest zainteresowany wzięciem psa z tej przechowalni, to zaprosiła na 
stronę internetową tej instytucji. 

3. 2 marca br. odbyła spotkanie - dzięki uprzejmości radnego Cywińskiego - z właścicielem 
Firmy „Eneco” panem Stanisławem Dolatą. To spotkanie miało na celu pomoc Eneco  
w dostarczeniu paliwa do naszej kotłowni. Poinformowała, iŜ stanęliśmy w takiej sytuacji, 
Ŝe mieliśmy paliwa na jedną dobę, a trzeba zdać sobie sprawę z tego, ile tego paliwa musi 
być i jakie musi spełniać parametry, Ŝeby nie zakłócać pracy kotłowni. Taką pomoc 
uzyskano, jak równieŜ uzyskano zapewnienie o dalszej współpracy. Pozostało tylko, aby 
Prezes PUK prowadził jakieś negocjacje i podpisał konstruktywną umowę, bo to równieŜ 
wiąŜe się ze zmianami, jakie musi wprowadzić firma i takie odpowiednie paliwo nam 
dostarczyć. Powiedziała, Ŝe tego samego dnia odbyło się równieŜ spotkanie z Prezesem 
PUK-u, Główną Księgową i Radą Nadzorczą, a dotyczyło ono funkcjonowania PUK-u. 
Prezes przedstawił program naprawczy tej instytucji, a Rada Nadzorcza na jej wniosek 
tego programu nie przyjęła. Prezes otrzymał termin poprawy tego programu naprawczego 
i w przyszłym tygodniu przewiduje kolejne spotkanie. Poinformowała, Ŝe tego samego 
dnia z wizytą w Bornem Sulinowie przebywał generał straŜy Komendy Wojewódzkiej 
PSP pan Marek Kowalski i Prezes OSP pan Stanisław Dyha. W spotkaniu tym był obecny 
takŜe dowódca jednostki z Bornego Sulinowa pan Jacek Jagodzki, radny powiatowy pan 
Krzysztof Zając i nadleśniczy. Omawiano temat współpracy oraz sprawy funkcjonowania 
jednostki na terenie Bornego i zagospodarowania terenów, które ta jednostka przejęła od 
Nadleśnictwa, Skarbu Państwa i Gminy Borne Sulinowo nad jeziorem. Konkretnie rzecz 
dotyczyła zabezpieczenia przejścia dla ludzi traktem wzdłuŜ jeziora przy tych 
inwestycjach, które planuje wykonać nad brzegiem jeziora straŜ poŜarna. 

4. Podpisywane były równieŜ akty notarialne na zbycie lokali mieszkalnych. Poinformowała, 
Ŝe wystosowano do mieszkańców Bornego Sulinowa i gminy pisma o moŜliwości 
wykupu i skorzystania z bonifikaty. Podkreśliła, Ŝe porządkowana jest cała gospodarka 
komunalna. Pracownicy, którzy administrują naszymi lokalami – pracownicy PUK-u, 
zostali zobowiązani do przedstawienia nam całego zasobu komunalnego gminy, sprawy 
zadłuŜeń, spraw eksmisyjnych, które w tej chwili się toczą. 

5. 5 marca br. na podstawie uchwały Rady Miejskiej z 2002 roku dotyczącej  zasad wynajmu 
lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy Borne Sulinowo, Komisja 
Mieszkaniowa ustaliła listę osób, które spełniają warunki do otrzymania mieszkań 
socjalnych. Taka lista została wywieszona i będzie wisieć przez 30 dni, co zbiegać się 
będzie z przejęciem mieszkań, których nie odebrano w całości, bo trzeba usunąć usterki. 
Zaznaczyła, Ŝe po tym okresie, w którym ludzie mogą równieŜ pisać odwołania, te 
mieszkania będą przyznane. Nie korzystała z przywileju, Ŝe moŜe zadysponować 
mieszkaniem, nie zmieniła nic w decyzji Komisji Mieszkaniowej, bo uwaŜa, Ŝe zrobiła to 
bardzo sprawiedliwie. 
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6. 5 marca br. odbyło się drugie spotkanie ze związkami zawodowymi, które zrzeszają 
nauczycieli, w sprawie uzgodnienia regulaminu wynagradzania nauczycieli. Pierwsze, 
które było zwołane nie doszło do skutku, bo nie dojechali wszyscy przedstawiciele 
związków zawodowych. 

7. 6 marca br. odbyło się kolejne spotkanie ze straŜakami, wyjechano w teren, oglądano 
nasze kąpieliska i uzyskała przyrzeczenie pracy społecznej straŜaków na rzecz 
oczyszczania brzegu jeziora i przygotowania kąpielisk. Objechali równieŜ miasto, 
zauwaŜono brudy, zlecono naprawę dziur (PUK naprawia to, co jeszcze moŜna naprawić) 
i przystępujemy do przygotowania gminy do sezonu letniego. 

 
Przewodniczący RM podziękował Pani Burmistrz za informacje i przystąpił do realizacji 
kolejnego punktu obrad pn. „Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu”. 
 
Ad.5) 
 
W punkcie sesji pn. „Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu” głos zabrał 
radny powiatowy Krzysztof Zając. Poinformował, Ŝe w okresie międzysesyjnym jaki był  
w Gminie Borne Sulinowo, w powiecie odbyły się dwie sesje: 23 stycznia i 28 lutego. 
Na sesji 23 stycznia zatwierdzono budŜet powiatu na 2007 rok, uchwalono plan pracy Rady 
Powiatu i plany pracy komisji na 2007 rok oraz podjęto uchwały dotyczące funkcjonowania 
Powiatu Szczecineckiego. 
Sesja 28 lutego odbyła się w Domu Pomocy Społecznej w Bornem Sulinowie i składała się  
z dwóch części. W pierwszej części zwiedzali Centrum Rehabilitacji Stwardnienia 
Rozsianego i dowiedziano się, Ŝe kontrakt z Narodowym Funduszem Zdrowia jest juŜ 
podpisany, a Centrum Rehabilitacji funkcjonuje juŜ w pełni. Natomiast druga część sesji 
składała się z uchwał dotyczących funkcjonowania Starostwa Powiatowego. 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do obecnych, czy mają jakieś zapytania. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska zapytała radnych powiatowych, czy 
odbyli juŜ rozmowę z panem Starostą dotyczącą drogi-ulicy Alei Niepodległości. 
 
Radny Krzysztof Zając powiedział, Ŝe nie ma dzisiaj na sesji Pani Przewodniczącej Rady 
Powiatu, ale czekali na Pana Starostę do godz. 15.30, bo było posiedzenie Zarządu i nie mógł 
wyjść, jak równieŜ cięŜko było określić, o której godzinie wyjdzie. Jeśli tylko cokolwiek 
będzie wiedział, to zaraz poinformuje. Jeszcze raz podkreślił, Ŝe całą trójką czekali dość 
długo na Pana Starostę, ale nie doczekali się. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska wyjaśniła, Ŝe w tej chwili prowadzą bój 
o drogi powiatowe połoŜone na terenie naszej gminy. Uzyskali zapewnienie Pana Starosty, Ŝe 
na jesień zobaczymy wjeŜdŜające maszyny. Tymczasem w piśmie oficjalnym, podpisanym 
przez pana Fila, otrzymaliśmy informację, Ŝe powiat zabezpieczył środki i przystąpił do 
robienia dokumentacji. Wynika z tego jasno, Ŝe ta dokumentacja od lat – mimo, Ŝe były 
zapisy w budŜecie powiatu – nie była nigdy zrobiona, a więc zapisy o tym, Ŝe zrobiona będzie 
dokumentacja, były zapisami czysto wirtualnymi. JeŜeli nie ma dokumentacji, to nie moŜna 
występować o środki, dlatego prosiła radnych powiatowych o wyjaśnienie tej kwestii. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są jeszcze jakieś pytania. 
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Zapytań nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM przeszedł do realizacji 
następnego punktu obrad tj. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o pracach organów 
Rady. 
 
Ad.6) 
 
Przewodniczący RM przedstawił informację o pracach organów Rady następującej treści: 
 
„W okresie od ostatniej Sesji w dniu 29 grudnia 2006 r. odbyły posiedzenia wszystkie 
komisje Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. 
 
Komisja Rewizyjna odbyła dwa posiedzenia, na których opracowano plan pracy komisji na 
2007 rok oraz zapoznano się ze stanem zobowiązań wymagalnych i niewymagalnych na dzień 
31 grudnia 2006 r. i stanem realizacji inwestycji pn. „Modernizacja stadionu przy ul. 
Sportowej w Bornem Sulinowie – budowa szatni sportowej”. 
 
Komisja BudŜetowo-Gospodarcza odbyła cztery posiedzenia, na których opracowano plan 
pracy komisji na 2007 rok oraz zaopiniowano projekt budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 
2007 rok, jak równieŜ zaopiniowano projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszych 
obrad. 
 
Komisja Rozwoju odbyła trzy posiedzenia, których tematyka przedstawiała się następująco: 
1. Opracowanie planu pracy komisji na 2007 rok. 
2. Zaopiniowanie projektu budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok. 
 
W dniach 10-11 stycznia br. przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej uczestniczył 
w szkoleniu, zorganizowanym przez Regionalną Izbę Obrachunkową w Szczecinie, 
obejmującym zagadnienia z zakresu: 
1) opracowania uchwały budŜetowej  jednostki samorządu terytorialnego na 2007 rok, 
2) uchwalania uchwały budŜetowej oraz jej zmian, 
3) środków Unii Europejskiej w finansowaniu zadań samorządowych, 
4) sprawozdawczości budŜetowej, 
5) pobierania dochodów budŜetowych oraz wydatkowania środków publicznych, 
6) nadzoru regionalnych izb obrachunkowych nad działalnością jednostek samorządu 

terytorialnego. 
 
W dniach 28 lutego-1 marca br. członkowie Komisji Rewizyjnej uczestniczyli w szkoleniu, 
którego organizatorem była Regionalna Izba Obrachunkowa w Szczecinie, obejmującym 
zagadnienia m.in. z zakresu: 
1) uchwalania i wykonywania budŜetu jednostek samorządu terytorialnego, 
2) form i procedur wydatkowania środków publicznych, 
3) funkcji kontrolnej i opiniodawczej komisji rewizyjnej, 
4) zadań komisji rewizyjnej w procesie absolutorium, 
5) nadzoru i kontroli nad jednostkami samorządu terytorialnego. 
 
W dniu 27 lutego br. uczestniczyłem w IV Powiatowej Gali Sportu 2007, której 
organizatorami byli Starosta Szczecinecki i Przewodnicząca Rady Powiatu Szczecineckiego. 
Uroczystość odbyła się w sali Kina SZOK w Szczecinku, a program obejmował m.in. 
prezentację multimedialną „Chwila Sportowych Wspomnień – lata 1980-1990”, wręczenie 
pucharów na współzawodnictwo sportowe SZS za rok 2006, ogłoszenie wyników IV 
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Plebiscytu Sportowego i wręczenie nagród. Gmina Borne Sulinowo została wyróŜniona 
odznaką za wspieranie sportu szczecineckiego. 
 
W ramach pełnionych dyŜurów przyjąłem osoby w następujących sprawach: 
1. pomocy w uzyskaniu mieszkania komunalnego i znalezieniu pracy, 
2. remontu drogi przy ul. Krótkiej w Bornem Sulinowie oraz wyjaśnienia słuszności 

stosowania abonamentów przy stosowanych taryfach odpłatności za wodę.” 
 
 
Ad.7) 
 
W punkcie pn. „Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy” głos 
zabrali: 
 
- Sołtys sołectwa Radacz Halina Jaskółka powiedziała, iŜ korzystając z obecności w sesji 

radnych powiatowych, zwróciła się do nich, Ŝeby zaczęli dbać o drogi powiatowe na 
terenie naszej gminy, zwłaszcza o pobocza. Podała przykład poboczy dróg Radacz – 
Juchowo – Silnowo, które są w fatalnym stanie i prosiła, Ŝeby w tym roku zostały 
naprawione. Jest to teren bagienny, rozjeŜdŜony i miejscami nie ma jak się wyminąć. 
Powiedziała, Ŝe na odcinku ze Szczecinka do Parsęcka krzaki i gałęzie przy poboczach są 
pięknie poprzycinane i chciałaby, Ŝeby w naszej gminie równieŜ przy drogach 
powiatowych podobnie zostało to zrobione, zwłaszcza na wszystkich skrzyŜowaniach. 
Powiedziała, iŜ jeździ z dziećmi i widzi – jak zacznie się zielenić to nie będzie 
widoczności. Po tym - zwracając się do Pani Burmistrz i radnych - powiedziała, Ŝe 
roznosi podatki i mieszkańcy Radacza pytają się o dopłaty do ścieków. Poinformowała, Ŝe 
miało to być mieszkańcom zwracane – tak informował poprzedni burmistrz na zebraniach. 
Powiedziała, Ŝe od stycznia równieŜ są to stawki horyzontalne, mieszkańcy są załamani, 
bo nie stać ich na zapłatę tak wysokich rachunków. Zaległości te z dnia na dzień 
nawarstwiają się, dlatego chce, Ŝeby tę kwestię w końcu rozstrzygnąć, bo nie wie co ma 
tym ludziom mówić i sama teŜ się juŜ w tym pogubiła. 

 
- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska zwracając się do Pani sołtys 

powiedziała, iŜ gdyby przejrzała porządek sesji i projekty uchwał, to zauwaŜyłaby,  
Ŝe w porządku obrad jest podjęcie uchwały w sprawie dopłat za opróŜnianie zbiorników 
bezodpływowych dla gospodarstw domowych. Sprawa dotyczy roku 2006 i dobrze o tym 
wiemy, ale rzecz dotyczy juŜ 29 grudnia 2005 r., gdzie Rada Miejska podjęła uchwałę  
o górnych stawkach opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości na odbiór 
odpadów komunalnych i górnej stawce za opróŜnianie zbiorników bezodpływowych. 
Pamięta to z prasy, Ŝe ustalono górną stawkę za opróŜnianie szamb w wysokości 6,30 zł + 
VAT, co daje kwotę brutto 6,74 zł. Pamięta teŜ z prasy, kiedy zaczęła się awantura  
z Przedsiębiorstwem Wodociągów i Kanalizacji w Szczecinku bo zaŜądali podpisywania 
nowych umów na wywóz nieczystości, Ŝe Burmistrz wezwał mieszkańców, Ŝeby nie 
podpisywali tych nowych umów. Na to Prezes PWiK powiedział, Ŝe Burmistrz nie ma 
takiego prawa, bo mieszkańcy nie podpisując umów, nie muszą o tym pamiętać, ale 
burmistrz musi o tym wiedzieć, Ŝe jest współwłaścicielem tej spółki i nie moŜe działać na 
jej niekorzyść. Prezes nie ukrywał wtedy, Ŝe spółka ponosi spore straty na wywozie 
nieczystości, to było 6 tys. zł miesięcznie. Był to problem bardzo powaŜny i wówczas  
w wyniku negocjacji pod koniec 2006 r. zostało zawarte porozumienie między gminą, 
którą reprezentował burmistrz Tomczak a PWiK w Szczecinku, które uznane zostało za 
jednostkę gminną, bo jesteśmy niejako wspólnikiem tej instytucji. W takim wypadku 
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spółka nie musiała posiadać zezwolenia na wywóz ścieków, ale na zlecenie gminy to 
robiła, bo nie ma drugiej firmy, która dysponowałaby takim sprzętem. Podpisana została 
umowa, w której gmina Borne Sulinowo oświadczyła (w jej imieniu oczywiście 
burmistrz), Ŝe od 1 sierpnia 2006 r. do końca grudnia 2006 r. zobowiązuje się do 
ponoszenia wydatków z tytułu zwiększonych opłat. Ustalono równieŜ, Ŝe Gmina Borne 
Sulinowo przekazywać będzie jednorazowo dopłatę zawsze do 17-tego, a tą pierwszą do 
17 grudnia 2006 r. Tak się nie stało, gmina nie zapłaciła, zaczęliśmy to spłacać  
w miesiącu styczniu br. Powiedziała, Ŝe nie ma prawnych obowiązków stosowania przez 
gminę przedmiotowej dopłaty. W przypadku chęci wprowadzenia takiej dopłaty, która 
odciąŜa mieszkańców, jedynym gremium, które moŜe taką dopłatę uchwalić jest Rada 
Miejska i dzisiaj na sesji przedmiotową uchwałę mamy podjąć. Poinformowała, Ŝe te 
wszystkie zaległości, które narosły w PWiK, a wynoszą 700 tys. zł, nie były płacone od 
maja ubiegłego roku. Ostatnia wpłata dotycząca maja ub. roku wpłynęła do PWiK  
w sierpniu 2006 r. Teraz w styczniu spinając się bardzo wpłaciliśmy 100 tys. zł i tak 
sukcesywnie chcemy z tych zaległości schodzić. W dalszej kolejności wyszczególniła 
składniki wpływające na cenę wody i ścieków: koszty eksploatacji, uzdatniania, 
utrzymania urządzeń wodociągowych, eksploatacja, amortyzacja, koszty utrzymania 
zarządu. Powiedziała, Ŝe te koszty co roku wzrastają i tak będzie. Poinformowała,  
Ŝe z symulacji kosztów po zakończeniu inwestycji, którą się wykona albo nie, bo w tej 
chwili ona wisi na włosku, to cena wody, a tym samym ścieków będzie niebotyczna, 
bowiem mówi się o 16-18 zł, a w roku 2022 moŜe ona dojść do kwoty nawet 20 zł. 
Sprawą rady, nie burmistrza, jest takie kształtowanie polityki cenowej, aby utrzymać 
standardy jakie muszą być zachowane i wesprzeć grupę odbiorców. W tym układzie 
burmistrz znając symulację budŜetu, uchwalając budŜet, jeŜeli chce dokonać korekty  
i wesprzeć mieszkańców, po prostu proponuje radzie wprowadzenie takich dopłat. 
PoniewaŜ wzrost cen jest taki a nie inny, a te opłaty wzrastają, burmistrz skierował do 
Rady Miejskiej projekt uchwały, w którym przewiduje korektę wysokości opłat. 
Zwracając się do Pani sołtys Radacza powiedziała, Ŝe te dopłaty ciągniemy dalej  
z wyrównaniem od stycznia. Powiedziała, iŜ wie, dlaczego PWiK ich tak rozlicza, bo 
czeka od maja + od sierpnia do grudnia na te dopłaty, czeka na Ŝywą gotówkę, którą 
gmina musi wpłacać. Dzisiaj ta uchwała będzie podjęta i mieszkańcy będą obciąŜani  
w takiej wysokości, w jakiej uchwaliła Rada Miejska. 

 
- Przewodniczący RM zwrócił się do Sołtys sołectwa Radacz, czy satysfakcjonuje ją taka 

odpowiedź. 
 
- Sołtys sołectwa Radacz Halina Jaskółka odpowiedziała, Ŝe tak, ale zobaczy jaka będzie 

decyzja Rady w sprawie dopłat. 
 
- Sołtys sołectwa Rakowo Małgorzata Deręgowska poruszyła problem podatku za psa na 

wsi. Powiedziała, iŜ mieszkańcy uwaŜają, Ŝe kwota 20,-zł za psa jest za wysoka, bowiem 
psy na wsiach po prostu wypadają z samochodów (miejskich przewaŜnie). Wszyscy je 
przygarniają, ponoszą koszty wyŜywienia i zaszczepienia, dlatego w imieniu 
mieszkańców zwróciła się o obniŜenie stawki podatku za psa. Zapytała równieŜ  
o pracowników interwencyjnych do sprzątania wiosek, tj. czy juŜ ruszają te prace, czy teŜ 
mają jeszcze czekać. 

 
- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska zwracając się do Pani sołtys Rakowa 

powiedziała, Ŝe sesja nie jest do rozwiązywania takich spraw. Za chwilę spotkamy się  
w sołectwach i tam te sprawy wyjaśnimy. Odnośnie pracowników interwencyjnych  
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i publicznych powiedziała, Ŝe jest to polityka kreowana w zatrudnianiu przez Urząd 
Miasta i Gminy i równieŜ rady sołeckie. Jest między nami taka umowa, Ŝe sołtysi takŜe 
występują o pracowników interwencyjnych. Będą oni kierowani do sołectw, jak równieŜ 
będą kierowane osoby w ramach prac społecznie-uŜytecznych. Aktualnie czekamy na 
Powiatową Radę Zatrudnienia, na której dzielone będą środki. Poinformowała, iŜ wie,  
Ŝe te środki będą duŜe. 

 
- Sołtys sołectwa Uniemino Józef Arapinowicz poruszył problem likwidacji śmietnika. 

Poinformował, iŜ poprzedni burmistrz obiecał, Ŝe to zadanie zostanie wykonane w ramach 
środków przewidzianych na likwidację dzikich wysypisk śmieci. Zwracając się do Pani 
Burmistrz powiedział, Ŝe teraz zmieniła decyzję i przez to ma on wielkie kłopoty we wsi, 
bo obiecał, a teraz oszukał. Dodał, Ŝe on został teŜ wpisany na listę osób korzystających  
z tego likwidowanego śmietnika mimo, Ŝe na niej nie był, bo sam ją sporządzał i w ogóle 
nie korzystał z tego śmietnika, a pani z ochrony środowiska sama sobie dopisuje, jak sobie 
Ŝyczy. Poruszył teŜ sprawę bardziej drastyczną. Zapytał, czy nasza policja, jak zgłasza się 
zaginięcie człowieka, ma obowiązek poszukiwania i pomocy w tym zakresie, czy 
człowiek się liczy gorzej jak zwierzę. Zwierzę ktoś zawsze przygarnie, a człowieka dwa 
miesiące szukali i nie znaleźli, palcem nikt nie kiwnął w tej sprawie. Poinformował, Ŝe 
chodzi o zaginięcie mieszkańca Uniemina Czerniawskiego, który dopiero teraz po dwóch 
miesiącach został znaleziony. Przy zgłoszeniu na policji powiedzieli, Ŝe nie mają paliwa, 
Ŝeby przyjechać na inspekcję, sprawdzić na posesjach prywatnych, czy zrobić 
poszukiwania w lasach. Teraz nie wiadomo, czy to było morderstwo, czy samobójstwo, 
prokurator tym się zajmuje, bo człowiek ten został znaleziony w wodzie z workiem 
kamieni. Podkreślił, Ŝe jest to znieczulica, po prostu nieludzkie.  

 
- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska odpowiedziała, Ŝe musi zapoznać się 

ze sprawą i otrzyma odpowiedź na piśmie. Po tym powiedziała, Ŝe odnośnie śmietnika 
wypowie się pracownik Referatu Inwestycji. 

 
- Pracownik RI Krzysztof  Zając powiedział, Ŝe na dzień dzisiejszy sytuacja wygląda w ten 

sposób, Ŝe mieszkańcy Uniemina korzystali jak gdyby z ogólnie dostępnego duŜego 
śmietnika. Ten śmietnik nie odpowiadał standardom, nikt go nie opróŜniał. Została 
podjęta decyzja, na wniosek sołtysa, o zlikwidowanie tego śmietnika. Śmietnik został 
zlikwidowany, a obciąŜeni zostali ludzie, którzy z tego śmietnika korzystali. Dodał,  
Ŝe w tym czasie nie mieli śmietnika z PUK-u i nie płacili za wywóz nieczystości. 

 
- Przewodniczący RM zapytał sołtysa sołectwa Uniemino, czy ta odpowiedź go 

satysfakcjonuje. 
 
- Sołtys sołectwa Uniemino odpowiedział, Ŝe nie, bo była decyzja poprzedniego burmistrza, 

która powinna być waŜna, gdyŜ miał ten śmietnik być zlikwidowany w ramach likwidacji 
dzikich wysypisk. 

 
- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska stwierdziła, Ŝe sołtys otrzyma 

odpowiedź na piśmie. 
 
- Sołtys sołectwa Kiełpino zgłosił następujące sprawy: 

1) remont kościoła (dachówka jest zakupiona), 
2) wykonanie kanalizacji ściekowej, 
3) połoŜenie chodnika we wsi, 
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4) zagospodarowanie parku (jest juŜ oczyszczony), 
5) wyznaczenie boiska sportowego (młodzieŜ powiedziała, Ŝe na cmentarzu nie będzie 

grać), 
6) remont drogi na Kolanowo, 
7) woda w Kolanowie (mieszkańcy mają 1 studnię, w której topią się koty i szczury,  

a mieszkańcy muszą daleko chodzić po wodę), 
8) zagospodarowanie świetlicy wiejskiej (nic w niej nie ma), 
9) znaków, które częściowo on rozebrał. 
 

- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe znaki te rozebrał 
pracownik, bo były jak były i wyglądały, dlatego poleciła je zdjąć i w tej chwili są 
zamawiane nowe znaki. Po tym podziękowała sołtysowi za ten koncert Ŝyczeń  
i powiedziała, Ŝe przyjęła do wiadomości i jak będzie omawiany budŜet, to zobaczymy. 
PoniewaŜ jest mizeria jaka jest, priorytetem naszym są świetlice. W Kiełpinie będzie na 
zebraniu 2 kwietnia, w którym uczestniczyć równieŜ będą Zastępca Burmistrza  
i pracownik od inwestycji i na te tematy będziemy rozmawiać. JeŜeli chodzi o wodę  
i wodociągi oraz kanalizację, to w tej chwili inwestycji w tym zakresie przeprowadzać nie 
będziemy, bo te inwestycje są przewidziane w harmonogramie prac tej wielkiej 
inwestycji, realizowanej w ramach Dorzecza Parsęty - oby ona się zaczęła i nie runęła. 
Poinformowała, Ŝe w poniedziałek odbędzie się Zgromadzenie Wspólników w Urzędzie 
Miasta w Szczecinku, na którym robiona będzie rzetelna symulacja kosztów. Odbyło się 
teŜ spotkanie w Warszawie na ten temat i jest parcie, Ŝeby jednak ta inwestycja była 
kontynuowana. Są opóźnienia roczne w prowadzeniu tej inwestycji, natomiast unijny 
warunek jest jeden – ona musi się zakończyć w grudniu 2010 r. i w tym czasie musi być 
rozliczona. JeŜeli nie, to Unia nie zwróci pieniędzy, które juŜ zostaną z wszystkich gmin 
wydane. 

 
- Sołtys sołectwa Łubowo Zbigniew Maltański zapytał, co z drogami gminnymi, bowiem 

zima była lekka, a te drogi są tak rozbite, Ŝe jeszcze trochę i te dzieci nie będą dowoŜone 
do szkoły. Zapytał teŜ, czy Pani Burmistrz zdąŜyła zapoznać się z problemem apteki  
w Łubowie i bardzo by chciał usłyszeć, co w tym temacie się czyni. 

 
- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska zwracając się do sołtysa sołectwa 

Łubowo powiedziała, Ŝe zdecydowanym i napastliwym tonem oczekuje od niej 
rozwiązania kwestii, które nie znalazły rozwiązania w przeciągu ostatnich 4 lat. 
Powiedziała, Ŝe miał dobre pole do popisu, dobrą współpracę z poprzednim burmistrzem  
i wydawałoby się, Ŝe moŜna było w tej kwestii duŜo zrobić. Przyznała, Ŝe zapoznała się  
z wieloma sprawami, równieŜ z problemem apteki i nawet zaczęła czynić starania, Ŝeby 
takowa apteka w Łubowie powstała. Byłoby ogromną nieodpowiedzialnością informować 
mieszkańców o tym, Ŝe apteka tam powstanie, jako Ŝe nie ma moŜliwości i chętnego do 
prowadzenia tam apteki. Był chętny w przeciągu tego okresu raz i na krótko, przepisy są 
jednoznaczne i mówią, Ŝe w tej i takiej aptece nie mogą być sprzedawane antybiotyki, 
środki przeciwbólowe, czyli to co juŜ i natychmiast mieszkańcom jest niezbędne. śaden 
aptekarz, który chce zarobić, a nie chce dokładać do apteki, nie uruchomi takiego punktu. 
Poinformowała, Ŝe prosiła osobiście swoją koleŜankę prowadzącą aptekę w Bornem 
Sulinowie, która zrobiła bardzo dokładne wyliczenie i powiedziała, Ŝe na ten dzień 
jeszcze takiej moŜliwości nie ma. Odnośnie dróg gminnych powiedziała, Ŝe jest to 
problem nie tylko naszej gminy, ale problem wszystkich gmin i wszystkich miejscowości 
– drogi po zimie wyglądają jak wyglądają. My moŜemy stosować cząstkowe naprawy 
tych dróg i zapisy w tej kwestii odnajduje pan w budŜecie miasta i gminy. 
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- Sołtys sołectwa Łubowo Zbigniew Maltański powiedział, Ŝe odpowiedź Pani Burmistrz  

nie zadawala go. Zwracając się do niej powiedział, Ŝe pół roku temu to nie on startował na 
burmistrza tylko ona i uwaŜa, Ŝe z takimi problemami jak apteka w Łubowie naleŜało się 
spodziewać, Ŝe coś takiego będzie. Powiedział, iŜ uwaŜa, Ŝe naleŜy wyciągnąć 
konsekwencje słuŜbowe do pracownika urzędu - bo z jego wiedzy pracuje on tu do dnia 
dzisiejszego - za wprowadzenie Rady w błąd, bo wydzierŜawiono obiekt na 10 lat (w tym 
roku mijają 4 lata). Wtedy nie wolno było wydzierŜawiać tego obiektu, bo nie był 
przekwalifikowany na aptekę, a w planie przestrzennego zagospodarowania figurował 
jako biblioteka. To, Ŝe w tym punkcie nic się dzisiaj nie dzieje, dla niego nie jest to nic 
nowego, ale myśli, Ŝe po to jest Pani burmistrzem, Ŝeby prosić tego dzierŜawcę  
o wypowiedzenie się, co on w tym temacie myśli. Jeśli nie zamierza otwierać apteki, to 
naleŜy umowę zerwać, a obiekt wydzierŜawić np. na mieszkanie czy coś innego, a nie 
pozostawiać na dalsze 6 lat, aŜ minie okres dzierŜawy. 

 
- Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska odpowiedziała, iŜ cieszy się, Ŝe 

sołtys to powiedział i Ŝyczyła sołtysowi powodzenia za 4 lata, bo ma on prawo startować, 
ona równieŜ. Zdawała sobie sprawę, Ŝe stanie w obliczu wielu problemów i nie tylko 
dotyczących apteki w Łubowie. Rozumie, Ŝe jej wypowiedź sołtysa nie zadawala i nie 
liczy na to, Ŝe zadawalać będą jej odpowiedzi wszystkich radnych. Dodała, iŜ niestety rolą 
burmistrza jest znosić z pokorą wszystkie uwagi i będzie je znosić. Przyznała, Ŝe nie zna 
tematu dzierŜawy, a odebrała pytanie sołtysa jako jej plany dotyczące załoŜenia czy 
uruchomienia apteki w Łubowie i wydaje jej się, Ŝe dosyć jasno tę kwestię przedstawiła. 
Powiedziała, Ŝe nie jest to prosta sprawa, to są juŜ przepisy unijne i standaryzacja 
wymogów funkcjonowania takiej apteki, jak i zresztą juŜ w przyszłości niebawem 
ośrodków zdrowia. Na koniec powiedziała, Ŝe z zarządzeniem Burmistrza bądź uchwałą 
Rady Miejskiej oddającą w dzierŜawę zapozna się i wówczas odpowie. 

 
- Przewodniczący RM powiedział, Ŝe póki co prowadzenie apteki jest działalnością 

komercyjną, a Urząd poza zapewnieniem ewentualnie lokalu więcej nic nie moŜe. 
 
- Radny Dariusz Czerniawski powiedział, Ŝe sposób formułowania myśli przez pana 

Maltańskiego odbiega od standardów, jakie powinny mieć miejsce na sesjach Rady 
Miejskiej. Tak jak wspomniał przewodniczący RM, apteki to jest działalność 
gospodarcza, a w sfery działalności gospodarczej Rada nie moŜe ingerować – są to ustawy 
wyŜszego rzędu. Jeśli zajdzie taka potrzeba i będzie to opłacalne, to inwestorzy sami 
napłyną i otworzą aptekę. Dodał, Ŝe trzeba spełnić wymogi odnośnie takiego obiektu, a są 
one niemałe, bo określone ściśle przepisami prawa i warunkami sanepidu (powierzchnia, 
sposób wyposaŜenia). Druga rzecz, która jest brana pod uwagę, to opłacalność takiej 
inwestycji. Chętnie byśmy widzieli takiego inwestora, ale trzeba pamiętać o tym, Ŝe nikt 
nie będzie dokładał do tego interesu. Poinformował, Ŝe mieszka w Bornem Sulinowie juŜ 
13 lat i pamięta jakie były ogromne problemy z uruchomieniem apteki w tym mieście,  
a wymogów nie było tak ostrych i rygorystycznych, jak w tej chwili po wejściu Polski do 
Unii Europejskiej. Stwierdził, iŜ Ŝądanie w ciągu 3 miesięcy od nowego burmistrza 
rozwiązania problemu apteki uwaŜa za niestosowne. 

 
Więcej głosu w tym punkcie obrad nikt nie zabierał, w związku z czym Przewodniczący RM 
przeszedł do realizacji kolejnego punktu sesji tj. zatwierdzenia planów pracy komisji stałych 
Rady Miejskiej na 2007 rok. 
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Ad.8) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe mamy trzy komisje Rady Miejskiej tj. Komisja 
Rewizyjna, Komisja BudŜetowo-Gospodarcza i Komisja Rozwoju. Projekty planów pracy 
komisji radni otrzymali do domu wraz z zawiadomieniem o sesji i zapytał, czy są do nich 
jakieś uwagi. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał pod głosowanie 
zatwierdzenie planów pracy trzech komisji stałych Rady Miejskiej: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Plany pracy komisji stałych Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie zostały zatwierdzone 
jednogłośnie i stanowią załączniki do protokołu: 
1) plan pracy Komisji Rewizyjnej – nr 5; 
2) plan pracy Komisji BudŜetowo-Gospodarczej – nr 6; 
3) plan pracy Komisji Rozwoju – nr 7. 
 
 
Ad.9) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe kolejny punkt sesji dotyczy uchwalenia planu pracy Rady 
Miejskiej na 2007 rok i zwrócił się do Wiceprzewodniczącego RM Dariusza Czerniawskiego 
o przeczytanie projektu uchwały. 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski zapoznał z treścią uchwały i uzasadnieniem. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe starał się w tym planie ująć wszystkie zagadnienia 
wynikające z ustawy samorządowej. Po tym zapytał, czy są jakieś uwagi. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod 
głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/25/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie na 2007 rok 
została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
 
 
Ad.10) 
 
Przewodniczący RM przystąpił do realizacji bardzo waŜnego punktu w dzisiejszym porządku 
obrad, tj. uchwalenia budŜetu gminy na 2007 rok oraz podjęcia uchwał około budŜetowych. 
Powiedział, Ŝe jako pierwsza jest uchwała w sprawie udzielenia upowaŜnienia Burmistrzowi 
Gminy Borne Sulinowo do ustanowienia formy zabezpieczenia dotacji z narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na sfinansowanie zadania 
inwestycyjnego pn. „Prace geologiczne dla rozpoznania warunków hydrogeologicznych  
w Bornem Sulinowie”. Stwierdził, Ŝe radni otrzymali ten projekt uchwały i zapytał, czy są 
uwagi. 
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Uwag nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM zwrócił się o opinię Komisji BudŜetowo-Gospodarczej. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej Ryszard Cywiński powiedział, Ŝe komisja 
na posiedzeniu w dniu 2 marca br. wydała opinię pozytywną. 
 
W dalszej kolejności Przewodniczący RM przeczytał treść projektu przedmiotowej uchwały 
wraz z uzasadnieniem i poddał pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/26/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie udzielenia upowaŜnienia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo do 
ustanowienia formy zabezpieczenia dotacji z Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej na sfinansowanie zadania inwestycyjnego  pn. „Prace 
geologiczne dla rozpoznania warunków hydrogeologicznych w Bornem Sulinowie” 
została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Po tym Przewodniczący RM zwrócił się do Wiceprzewodniczącej RM o przeczytanie treści 
projektu uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu bankowego na sfinansowanie zadań 
inwestycyjnych zawartych w budŜecie Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok z moŜliwością 
zmiany zadań sfinansowanych kredytem w trakcie roku budŜetowego. 
 
Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt przeczytała projekt powyŜszej uchwały wraz  
z uzasadnieniem. 
 
Przewodniczący RM poprosił przewodniczącego Komisji BudŜetowo-Gospodarczej  
o przedstawienie opinii. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej Ryszard Cywiński poinformował,  
Ŝe projekt uchwały został przez komisję zaopiniowany pozytywnie. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska w kwestii wyjaśnienia projektu uchwały 
powiedziała, iŜ moŜna powiedzieć, Ŝe tyle mamy kredytu, a zaciągamy następne. Wyjaśniając 
zwróciła się do obecnych, Ŝeby ta szumna nazwa na inwestycje zaplanowane na ten rok, ich 
nie zmyliła. Miał to być rok finansowania unijnego, do którego powinniśmy się przygotować. 
Naszej gminy nie stać na to, Ŝeby zaciągać kolejne kredyty i je przejadać albo spłacać długi. 
Ale, Ŝeby nie przespać czasu – a tego czasu mamy jeszcze troszeczkę, bo pierwsze unijne 
wspomagające programy wejdą nie prędzej jak na jesień - na przygotowanie dokumentacji na 
wnioski musimy mieć zabezpieczone pieniądze. Dodała, Ŝe nie sięgniemy po nie wcześniej, 
dopóki nie będziemy wiedzieli, Ŝe na dane zadanie, czy wniosek konkretne pieniądze zostały 
przyznane. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są jakieś zapytania. 
 
Zapytań nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod 
głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
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- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/27/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zaciągnięcia kredytu bankowego na sfinansowanie zadań inwestycyjnych 
zawartych w budŜecie Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok z moŜliwością zmiany zadań 
sfinansowanych kredytem w trakcie roku budŜetowego została podjęta jednogłośnie  
i stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
 
W dalszej kolejności Przewodniczący RM powiedział, Ŝe następny projekt uchwały dotyczy 
udzielenia upowaŜnienia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo do ustanowienia formy 
zabezpieczenia kredytów i poŜyczek i zwrócił się do Wiceprzewodniczącego RM Dariusza 
Czerniawskiego o przeczytanie przedmiotowego projektu uchwały. 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał projekt uchwały wraz  
z uzasadnieniem. 
 
Przewodniczący RM prosił o opinię Komisji BudŜetowo-Gospodarczej. 
 
Przewodniczący komisji Ryszard Cywiński powiedział, Ŝe Komisja BudŜetowo-Gospodarcza 
pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są jakieś uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod 
głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/28/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie udzielenia upowaŜnienia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo do 
ustanowienia formy zabezpieczenia kredytów i poŜyczek została podjęta jednogłośnie  
i stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe przystępujemy do najwaŜniejszego podpunktu,  
tj. uchwalenia budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok. Przypomniał, Ŝe projekt budŜetu 
był opracowany w roku ubiegłym jako prowizorium, a w tej chwili został zaktualizowany  
o nowe zadania, dokonano pewnych zmian. Powiedział, Ŝe nad projektem budŜetu pracowały 
komisje Rady Miejskiej, a następnie zwrócił się do przewodniczącego Komisji BudŜetowo-
Gospodarczej o opinię. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej Ryszard Cywiński przeczytał opinię 
komisji o projekcie budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok, która stanowi załącznik  
nr 12 do protokołu. 
 
Po tym Przewodniczący RM udzielił głosu Pani Burmistrz Gminy Borne Sulinowo. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska w formie prezentacji multimedialnej 
przedstawiła krótko najwaŜniejsze rzeczy, które związane są z budŜetem, a mianowicie: 
dochody, rozchody i wydatki. Zwróciła uwagę, Ŝe w zasadzie nie moŜna wydać więcej aniŜeli 
to, co zarobimy. Powiedziała, Ŝe przychodami jest to, co wpływa do budŜetu, ale są to 
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pieniądze z kredytów, poŜyczek bądź obligacji komunalnych. Na dochody gminy składają się 
trzy podstawowe działy: dochody własne, subwencje i dotacje. Dochodami gminy mogą być 
równieŜ wpływy z samoopodatkowania się mieszkańców, czy zapisy z darowizn. 
Powiedziała, Ŝe nasze dochody w 2007 r. są to:  
1) dotacje, które wpływają na ściśle określone zadania i nie moŜna swobodnie decydować, 

na co je wydać, bo muszą być wykorzystane na wskazany cel (środki, których gmina nie 
wyda, musi bezwzględnie zwrócić) – stanowią 23% dochodów; 

2) subwencje, które otrzymujemy z budŜetu państwa w miesięcznych ratach (jest to forma 
pomocy dla jednostek samorządu terytorialnego, dla których dochody własne nie są 
wystarczające); największą jest subwencja oświatowa, która powinna być przeznaczona 
na wydatki związane z utrzymaniem oświaty; 

3) dochody własne, czyli podatki: od psów, transportowy, od nieruchomości, leśny, rolny, 
opłaty skarbowe, opłaty targowe, zezwolenia na alkohol, udziały w podatkach 
stanowiących dochód budŜetu państwa 

 
W dalszej kolejności Burmistrz Gminy omówiła wydatki, przedstawiając procentowo na co 
ile pieniędzy jest przeznaczonych: 
- oświata i wychowanie  - 33% budŜetu (wyjaśniła, iŜ z budŜetu gminy wynika, Ŝe na 

oświatę przeznaczamy 38%, ale te 5% stanowią długi, które musimy spłacić), 
- pomoc społeczna  - 24%, 
- administracja publiczna  - 9%, 
- gospodarka mieszkaniowa  - 5%, 
- gospodarka komunalna i ochrona środowiska – 5%, 
- kultura i ochrona dziedzictwa narodowego – 5%, 
- obsługa długu publicznego  - 16% (kredyty, raty, odsetki). 
Podała teŜ wydatki kwotowo w powyŜszych działach i podała przykłady zadań, które z tych 
działów będą finansowane. 
Po tym poinformowała, Ŝe zadłuŜenie Gminy Borne Sulinowo na koniec 2006 r. wyniosło  
12.782.951,57 zł, co stanowi 54,60% dochodu gminy. W tej kwocie są zadłuŜenia w kwocie 
3.200.000,-zł, wynikające z bieŜących zaległości faktur nie zapłaconych, kredyty i poŜyczki. 
Gdybyśmy mieli liczyć to wskaźnikiem kredytu długu do dochodu, gdzie dopuszczalnym jest 
wskaźnik nieprzekraczający 60%, a gminy nie zadłuŜają się więcej jak 35%, bo juŜ tracą 
płynność finansową, to wygląda to tak i pokazała w wersji graficznej. Dodała, Ŝe obniŜyliśmy  
ten wskaźnik do bezpiecznego, Ŝeby zyskiwać na płynności nie wprowadzając tych 
wszystkich kwot do długu, tylko np. 1.800 tys. zł bieŜących i raty kredytów, które spłacamy. 
Wtedy ten wskaźnik wynosi około 41,20 %. Poinformowała, Ŝe w tym roku zaplanowaliśmy 
spłatę zadłuŜenia i np. same kredyty powinniśmy spłacić w wysokości 1.815.000,-zł. 
Negocjowaliśmy z bankami, Ŝeby pewne raty spłaty kredytów i zaległych odsetek przesunęli 
nam na okres bezpieczny tego wskaźnika, Ŝeby zejść, a w 2010 roku wskaźnik ten wynosił 
21%. W tym roku chce, Ŝeby z kwoty zaległych faktur 3.352.000,-zł, zapłacić 1.841.000,-zł. 
Powiedziała, Ŝe w związku z tym cudów nie zrobimy, ale cały czas trzeba kontrolować 
podatki, zwalniać wtedy, kiedy musimy (np. sytuacja podatnika jest nie do pozazdroszczenia), 
bardzo mądrze monitorować cały czas płynność finansową. 
Na koniec wyjaśniła zasady liczenia wskaźnika zadłuŜenia gminy. Powiedziała, Ŝe jest on 
liczony jako relacja zobowiązań ogółem do planowanych dochodów ogółem i przedstawia 
faktyczny stan zadłuŜenia gminy. Gmina natomiast musi funkcjonować, RIO musi 
pozytywnie zaopiniować projekt budŜetu, a poniewaŜ ten wskaźnik zachowuje bardzo 
niebezpieczne wartości, to trzeba tak symulować budŜetem, Ŝeby ten wskaźnik był w miarę 
bezpieczny. Poinformowała, Ŝe do RIO przedstawia się wskaźnik zadłuŜenia, który wynika  
z kredytów, poŜyczek, poręczeń, obsługi tych zobowiązań. Po negocjacjach z bankami udało 
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się wprowadzić korekty do spłat kredytów i w tym przypadku wskaźnik długu do dochodu 
wynosi 40,21 %. Marzyłoby się nam, Ŝeby ten wskaźnik wynosił 35%, bo wtedy juŜ łapiemy 
płynność. Wskaźnik rocznej spłaty łącznego zadłuŜenia wynosi 6,41%, a moŜe on wynosić 
15% (do 10% jest bezpieczny). W przyszłym roku będzie odwrotna sytuacja, bo będzie 
większy wskaźnik rocznej spłaty łącznego zadłuŜenia – będzie wynosił 10,24%, ale będzie 
juŜ mniejszy wskaźnik generalnego zadłuŜenia – będzie wynosił 31,7%. Na koniec 
stwierdziła, iŜ myśli, Ŝe przy wsparciu Rady Miejskiej, naszej mądrej polityce i zrozumieniu, 
Ŝe nie ma z czego brać, a trzeba Ŝyć, sobie jakoś poradzimy. 
 
Przewodniczący RM podziękował Pani Burmistrz i zapytał, czy są uwagi do projektu 
budŜetu. 
 
Radna GraŜyna Zitans zwracając się do Pani Burmistrz powiedziała, iŜ z całym szacunkiem 
dla konstrukcji tego budŜetu (jest nowym burmistrzem i ma swoją wizję prowadzenia gminy  
i realizacji zadań) bardzo szkoda jest rezygnować z dotacji 50% dla rad sołeckich. Zwróciła 
uwagę, Ŝe te małe środowiska prawie całą swoją działalność opierają na tych środkach,  
a ucięto im całe 50%. Powiedziała teŜ, iŜ przyjęła do wiadomości, Ŝe ta konstrukcja budŜetu 
jest najlepsza dla tej gminy, ale nie są to aŜ tak duŜe środki, które moglibyśmy zaoszczędzić 
właśnie na radach sołeckich. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe przyjmuje oczywiście to 
do wiadomości, ale gdyby były pieniądze, to w radach sołeckich ich by nie szukała. Gdzieś te 
pieniądze musimy znajdywać, nie moŜna juŜ ciąć na oświacie, opiece społecznej, a te 50 czy 
42 tys. zł, które tutaj wygospodarowała, będą juŜ słuŜyć na zapłacenie 50 tysięcznej  
miesięcznej raty do Banku Gospodarstwa Krajowego, którą teŜ wisimy i musi zapłacić. 
Powiedziała, iŜ uwaŜa, Ŝe nie jest to najlepsza konstrukcja budŜetu jaką moŜemy sobie 
wymarzyć i za 2 lata próbować zrobić rzeczywiście wymarzoną konstrukcję, ale ta 
konstrukcja jest niezbędna i konieczna – nie ma wyjścia. 
 
Radny Dariusz Czerniawski powiedział, Ŝe tak dramatyczna sytuacja tej gminy nie pojawiła 
się nagle, bo ten proces narastał przez wiele lat. Mamy do wyboru pewne rozwiązania  
i niejednokrotnie są to dramatyczne wybory. Zwrócił uwagę na skalę potrzeb na terenie 
gminy i zaniedbań o charakterze cywilizacyjnym (kanalizacja, woda, chodniki, infrastruktura 
komunalna), które odziedziczyliśmy po poprzednim systemie. W tej sytuacji, w której 
jesteśmy, musimy zaciskać pasa i chwała za to Pani Burmistrz i tym ludziom, którzy to 
rozumieją. RóŜne rozwiązania proponujemy i podejmujemy dramatyczne decyzje po to, Ŝeby 
zmierzyć się z tym długiem. W tym roku nie rozwiąŜemy problemów budŜetowych naszej 
gminy, w przyszłym roku jest podobne wyzwanie, bo nie zapłacimy w bieŜącym roku tych 
zaległości, które pozostały nie zapłacone od roku 2003. Chciałoby się powiedzieć, Ŝe ktoś jest 
zadowolony z tego budŜetu i nikt chyba nie ma takiego odczucia, ale siła wyŜszej 
konieczności powoduje, Ŝe musimy podporządkować się tak trudnej decyzji i ten budŜet 
przyjąć po to, Ŝeby w przyszłości naprawiać finanse publiczne tej gminy. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska prosiła o zwrócenie uwagi na zapis  
w budŜecie, a mianowicie: Biblioteki  50 tys. zł. Powiedziała, Ŝe uchwalamy dzisiaj 50 tys. zł 
dla bibliotek, które to środki stanowią wynagrodzenia, nawet bez funduszu socjalnego.  
Po powołaniu dyrektora Centrum Kultury i Rekreacji, trzeba będzie dokonać przesunięć  
w budŜecie dotyczących tej jednostki i myśli, Ŝe odbędzie się to jeszcze pod koniec marca na 
jej wniosek. Poinformowała, Ŝe dzisiaj otrzymała od pełniącej obowiązki dyrektora CKiR 
nową konstrukcję budŜetu tej jednostki, gdzie zdjęte jest 100 tys. zł. Te 100 tys. zł jest do 
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przekazania na bibliotekę, ale po ustaleniu w jakiej formie ta biblioteka ma funkcjonować. 
Jednocześnie są juŜ poczynione uzgodnienia odnośnie wejścia klubów sportowych na halę 
sportową i zapłaty za korzystanie z niej przez te kluby, czy sekcje. Powiedziała,  
iŜ przemyślała sprawę i uwaŜa, Ŝe płacenie przez kluby, czy sekcje za wchodzenie na salę, 
jest sztucznym obiegiem pieniędzy. Dlatego spotka się z przedstawicielami klubów, szkół,  
z po. Dyrektora Centrum i ustalą harmonogram korzystania z sali, tj. godziny wejścia szkół  
i klubów, natomiast w pozostałym czasie sala ma zarabiać. 
 
Radny Dariusz Skiba poinformował, iŜ otrzymał oficjalne pismo od Polskiego Związku 
Taekwondo o organizację Mistrzostw Polski Juniorów. Zapewnił obecnych, Ŝe te mistrzostwa 
zorganizuje, a odbędą się one w dniach 18-20 maja br. 
 
Radny Zbigniew Maltański zwrócił się do radnego Czerniawskiego i powiedział, Ŝe pół roku 
temu uczestniczył w spotkaniu w Łubowie, na którym pan Czerniawski powiedział, Ŝe nasza 
gmina jest zadłuŜona na kwotę 17,5 mln zł. Dzisiaj widać, Ŝe nie jest tak, jak przedstawiano  
i nie jest to zadłuŜenie tak wielkie, bo wynosi 41%. Zwracając się do Pani Burmistrz 
powiedział, iŜ wierzył, Ŝe ma wizję szybkiego wyjścia nawet i z tak duŜego długu. Po tym 
poruszył kwestię dotyczącą funkcjonowania przedszkola w Łubowie. Powiedział, iŜ jego 
zdaniem obecna Pani Burmistrz dzieli dzieci na nasze i wasze. Jest przedszkole w Bornem 
Sulinowie liczące około 80 dzieci i jest przedszkole w Łubowie liczące 40 dzieci. Dzieci 
uczęszczające do przedszkola w Łubowie otrzymały z budŜetu 30 tys. zł, a dzieci borneńskie 
z przedszkola niepublicznego (prywatnego) prawie 215 tys. zł. Skala jest nieporównywalna  
i z takim stanem rzeczy on się nie moŜe zgodzić, bo tak dzielić dzieci nie moŜna. Osoby 
starsze mogą wystąpić i czymś się obronić, natomiast dzieci się nie obronią. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska stwierdziła, iŜ rozumie awersję radnego 
Maltańskiego co do jej osoby i zwracając się do niego powiedziała: bądźmy konstruktywni, 
trochę oszczędni w słowach i szanujmy się nawzajem. Ma Pan prawo do swojej wypowiedzi, 
ale prosiła, Ŝeby jej nie zarzucać i nie konstruować takich brzydkich zarzutów, bo jest osobą 
ostatnią, która mogłaby dzielić dzieci w jakiś sposób. Powiedziała, Ŝe radny Maltański swoją 
wypowiedzią wpłynął na emocje, socjotechnikę ma dobrą, ale to nie tak do końca. 
Poinformowała, Ŝe w sesji uczestniczy pani Prezes Stowarzyszenia i prosiła, Ŝeby nie mówić 
o przedszkolu publicznym, czy niepublicznym w Łubowie, Bornem Sulinowie, bo nie jest to 
czas ani miejsce. NaleŜy cofnąć się do tyłu, do historii, która jest jej znana: jak funkcjonowało 
przedszkole w Łubowie, jak przyszedł czas - zostało zlikwidowane, jak funkcjonowało jedno 
jedyne przedszkole w Bornem Sulinowie i czas, kiedy zawiązało się Stowarzyszenie  
w Łubowie i powstał - w myśl programu realizowanego – jeden oddział przedszkolny. Ten 
oddział miał mieć środki na zatrudnienie, na wyposaŜenie. Dzieci było tyle, iŜ burmistrz 
podjął decyzję, Ŝe dofinansuje niejako program tego stowarzyszenia i przez ten okres, kiedy 
program jest realizowany, środki na dotowanie tego programu wypłyną z gminy. Zwróciła 
uwagę, Ŝe to nie jest subwencja ani dotacja, tylko wsparcie programu po to, Ŝeby dzieci 
mogły być przedszkolakami. Powiedziała, iŜ sądzi, Ŝe w bardzo fajny sposób i chwała 
mieszkańcom za to - bo udało się obejść całą procedurę zakładania przedszkola – iŜ 
spowoduje to, Ŝe niebawem po zakończeniu programu będzie przedszkole niepubliczne. 
KaŜdy takie przedszkole niepubliczne ma prawo załoŜyć, a zasadą podstawową i zadaniem 
gminy będzie przekazać dotację w zaleŜności od ilości dzieci (jest odpowiedni przelicznik ku 
temu) na działanie takiego przedszkola. Dlatego mówienie o tym radnym i wjeŜdŜanie na 
sumienie jest co najmniej nie na miejscu. Zwracając się do radnego Maltańskiego 
powiedziała, Ŝe nie pozwoli sobie na to, Ŝeby w ten sposób ją traktować. Ma on prawo jej nie 
lubić, nawet nienawidzić, ma prawo być zły na to, Ŝe to ona wygrała wybory, ale to ona bierze 
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na siebie pewną odpowiedzialność i kreowanie podczas sesji takiej polityki jest co najmniej 
nie na miejscu. 
 
Przewodniczący RM przypomniał, Ŝe na wstępie prosił o merytoryczną dyskusję, w związku 
z czym wezwał strony do nie czynienia tych podjazdów, bo niepotrzebne słowa tu padają. 
 
Radny Dariusz Czerniawski wypowiedział się w kwestii zarzutu w stosunku do swojej osoby. 
Stwierdził, iŜ pan Maltański powiedział nieprawdę mówiąc o kwocie 17,5 mln zł zadłuŜenia. 
Osoby, które były na spotkaniach w Krągach, Jeleniu, Silnowie, Łubowie, Unieminie 
pamiętają dokładnie jego wystąpienie i mówił tam o kwocie 12,5 mln zł. Pan Skiba był na ich 
spotkaniach w Bornem Sulinowie i tam mówił o kwocie podstawowej długu 10 mln zł, czyli 
między 12,5 a 13 mln zł. Są protokoły z tych spotkań i nigdy nie przyszło mu na myśl mówić 
o  kwocie 17,5 mln zł. Poinformował równieŜ, Ŝe opublikował swoje wywody w internecie, są 
dostępne i wielu czytało je nie tylko podczas kampanii wyborczej jesienią ubiegłego roku, bo 
juŜ w 2005 r. przewidywał dramatyczną sytuację gminy Borne Sulinowo i równieŜ pisał na 
temat pieniędzy pod swoim imieniem i nazwiskiem. Podkreślił, Ŝe ta kwota 17,5 mln zł jest 
mocno przesadzona i to nie on na temat tej kwoty mówił. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska zwracając się do radnego Maltańskiego 
powiedziała: zakończmy tę kampanię wyborczą. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe teŜ jest tego zdania. Po tym stwierdził, Ŝe 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej złoŜył wyczerpującą opinię na temat 
projektu budŜetu gminy i zwrócił się do Wiceprzewodniczącego RM Dariusza 
Czerniawskiego o przeczytanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budŜetu gminy. 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał projekt uchwały w sprawie 
uchwalenia budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok. 
 
W dalszej kolejności Przewodniczący RM poddał pod głosowanie projekt przedmiotowej 
uchwały: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/29/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie uchwalenia budŜetu Gminy Borne Sulinowo na 2007 rok została podjęta 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr13 do protokołu. 
 
Przewodniczący RM ogłosił 15 minut przerwy. 
 
Po przerwie Przewodniczący RM przystąpił do realizacji pkt 11, tj. podjęcia uchwał  
w sprawach. 
 
Ad.11) 
Podjęcie uchwał. 
 
11.1 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do Wiceprzewodniczącego RM Dariusza Czerniawskiego  
o przeczytanie treści projektu uchwały ujętego w pkt 11 ppkt 1. 
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Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał projekt uchwały w sprawie zbycia 
nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo, a dotyczącej zbycia lokalu 
mieszkalnego połoŜonego w budynku nr 30A przy Al. Niepodległości w Bornem Sulinowie. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są jakieś pytania odnośnie projektu uchwały. 
 
Pytań nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod 
głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/30/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
 
11.2 
 
Projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne 
Sulinowo, a dotyczącej zbycia nieruchomości zabudowanej, oznaczonej działką nr 89/13  
o pow. 0,4240 ha, połoŜonej w Bornem Sulinowie przeczytał Wiceprzewodniczący RM 
Dariusz Czerniawski. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są jakieś uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej Ryszard Cywiński poinformował, Ŝe 
komisja wydała opinię pozytywną. 
 
Po tym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/31/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy została podjęta 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
 
11.3 
 
Projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne 
Sulinowo, a dotyczącej zbycia nieruchomości niezabudowanej w Bornem Sulinowie, 
oznaczonej działką nr 1/187 o pow. 0,0157 ha, przeczytał Wiceprzewodniczący RM Dariusz 
Czerniawski. 
 
Przewodniczący RM prosił o przedstawienie opinii Komisji BudŜetowo-Gospodarczej  
o projekcie uchwały. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej Ryszard Cywiński poinformował, Ŝe 
nieruchomość będąca przedmiotem zbycia usytuowana jest w bezpośrednim sąsiedztwie 
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parku miejskiego. Zdaniem komisji zgoda na zbycie tej działki moŜe spowodować, Ŝe 
właściciele nieruchomości w tym rejonie mogą równieŜ wystąpić o zakup działek na 
poprawienie warunków zagospodarowania juŜ posiadanych nieruchomości, co będzie miało 
wpływ na utrudnienie dojścia do terenu parku. Biorąc powyŜsze pod uwagę komisja wydała 
opinię negatywną do czasu przedstawienia projektu kompleksowego zagospodarowania tego 
terenu, zwłaszcza zagwarantowania ciągów pieszych i rowerowych jako dojścia do parku 
miejskiego. 
 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej Aneta Lisowska powiedziała, Ŝe zgadza się  
z opinią komisji i myśli, Ŝe jest to słuszna decyzja. Poinformowała, Ŝe planowane jest w 
nowym planie zagospodarowania przestrzennego uwzględnić ten teren, określić kierunek jego 
zagospodarowania i wtedy będziemy wiedzieć, czy dalej to będzie teren leśny, zielony, czy 
będą to działki przeznaczone do zbycia. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za nie głosował Ŝaden radny, 
- przeciw głosowało 15 radnych, 
- głosów wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo 
(działka nr 1/187 o pow. 0,0157 ha połoŜona w m. Borne Sulinowo) nie została podjęta. 
 
11.4 
 
Projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne 
Sulinowo, a dotyczącej zbycia nieruchomości zabudowanej, oznaczonej działką nr 7/371  
o pow. 0,1162 ha, przeczytała Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej poinformował, Ŝe komisja wydała opinię 
pozytywną. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał 
projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/32/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
 
11.5 
 
Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt zapoznała obecnych z treścią projektu uchwały  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo, 
uwzględniającej poprawkę wniesioną przez Komisję BudŜetowo-Gospodarczą, a dotyczącej 
zbycia nieruchomości niezabudowanej w Bornem Sulinowie, oznaczonej działką nr 89/174  
o pow. 0,2956 ha.  
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Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej Ryszard Cywiński powiedział, iŜ komisja, 
opiniując ten projekt uchwały, wniosła o uzupełnienie jej o zapis stanowiący o tym,  
Ŝe przedmiotowa nieruchomość przeznaczona jest do zbycia w trybie bezprzetargowym jako 
współudział w zbyciu działek sąsiednich, oznaczonych numerami od 89/175 do 89/179. 
Wyjaśnił, Ŝe działka będąca przedmiotem tej uchwały stanowi drogę dojazdową do czterech 
następnych nieruchomości zabudowanych (garaŜy), które proponowane są do zbycia  
w kolejnych uchwałach. Dlatego ta działka nie moŜe być zbyta odrębnie, bo nie będzie 
dojazdu do garaŜy. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe ma wątpliwości, bo jak te osoby nie będą chciały nabyć 
tego współudziału w działce, to co wtedy. 
 
Kierownik RGK Aneta Lisowska wyjaśniła, Ŝe sprzedaŜ działek garaŜowych zawsze jest 
związana ze sprzedaŜą dwóch nieruchomości, a mianowicie: działki pod samą budowę garaŜu 
bądź, na której usytuowany jest garaŜ i działki dojazdowej jako współudział. W tym 
przypadku sprzedaŜ musi być łączna i nie ma innej moŜliwości. To my decydujemy o tym, 
czy działka ma być zbyta łącznie, czy teŜ nie. Radni na komisji podjęli taką decyzję i słusznie 
– został wprowadzony zapis, Ŝe działka będzie zbyta bezprzetargowo, proporcjonalnie do 
powierzchni działek garaŜowych. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe ma obiekcje, czy te osoby będą chciały kupić te części 
działki, jako współudział. 
 
Kierownik RGK Aneta Lisowska odpowiedziała, Ŝe muszą to kupić. To my przygotowujemy 
przetarg, który pozwala na to, Ŝeby w głównym zapisie wpisać, iŜ zbywamy nieruchomość 
składającą się z działki garaŜowej i udziału w tej duŜej działce. Ponadto taki zapis będzie teŜ 
w akcie notarialnym. Kto się decyduje na udział w przetargu i na nabycie, to decyduje się na 
nabycie działki garaŜowej wraz z udziałem w gruncie. Dodała, Ŝe bez zagwarantowania 
dojazdu do zbywanej działki garaŜowej, notariusz nie podpisałby aktu notarialnego. 
 
Innych wątpliwości nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/33/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
 
11.6 
 
Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt przeczytała treść projektu uchwały w sprawie 
zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo, a dotyczącej 
nieruchomości zabudowanej oznaczonej działką nr 89/175 o pow. 0,0652 ha, połoŜonej  
w Bornem Sulinowie. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej Ryszard Cywiński poinformował, Ŝe 
komisja zaopiniowała pozytywnie 5 projektów uchwał dotyczących zbycia działek 
garaŜowych. 
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Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/34/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 
 
 
11.7 
 
Przewodniczący RM przeczytał projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Borne Sulinowo, a dotyczącej zbycia nieruchomości zabudowanej 
oznaczonej działką nr 89/176 o pow. 0,0636 ha, połoŜonej w Bornem Sulinowie i poddał ją 
pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/35/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 
 
 
11.8 
 
Przewodniczący RM przeczytał projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Borne Sulinowo, a dotyczącej zbycia nieruchomości zabudowanej 
oznaczonej działką nr 89/177 o pow. 0,0648 ha, połoŜonej w Bornem Sulinowie i poddał ją 
pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/36/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 
 
 
11.9 
 
Przewodniczący RM przeczytał projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Borne Sulinowo, a dotyczącej zbycia nieruchomości zabudowanej 
oznaczonej działką nr 89/178 o pow. 0,0637ha, połoŜonej w Bornem Sulinowie i poddał ją 
pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
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Uchwała Nr V/37/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 
 
 
11.10 
 
Przewodniczący RM przeczytał projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Borne Sulinowo, a dotyczącej zbycia nieruchomości zabudowanej 
oznaczonej działką nr 89/179 o pow. 0,0647 ha, połoŜonej w Bornem Sulinowie i poddał ją 
pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/38/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
 
 
11.11 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do Wiceprzewodniczącego RM Dariusza Czerniawskiego  
o przeczytanie projektu uchwały dotyczącego wyznaczenia delegata do Zebrania Delegatów 
Stowarzyszenia Gmin Polskich Euroregionu Pomerania. 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał treść projektu uchwały oraz 
uzasadnienie. 
 
Po tym Przewodniczący RM zapytał, czy są jakieś uwagi. 
 
Radny Zbigniew Maltański powiedział, Ŝe on proponowałby na to stanowisko 
Przewodniczącego Rady Miejskiej Grzegorza Natkańskiego, Ŝeby odciąŜyć z obowiązków 
Panią Burmistrz, aby miała czas na spanie chociaŜ. 
 
Przewodniczący RM  powiedział, Ŝe dziękuje bardzo, ale on nie ubiega się o tą funkcję i jest 
rad, Ŝe Pani Burmistrz wyraziła gotowość kandydowania. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe jeŜeli będzie ktoś, kto 
zechce reprezentować gminę w tym stowarzyszeniu, to bardzo chętnie zrezygnuje z tego 
przedstawicielstwa. Poinformowała, Ŝe zgromadzenia w tym stowarzyszeniu odbywają się raz 
do roku, a uciąŜliwym staje się wtedy, gdy któryś z reprezentantów gminy zostaje wybrany do 
władz. Powiedziała, Ŝe ona juŜ pracowała w Radzie Euroregionu, czyli w parlamencie i raz 
czy dwa razy w miesiącu była potrzeba wyjazdu, bo wtedy uchwala się wszystkie programy, 
które są tam wypracowywane. Zaznaczyła, Ŝe jest to funkcja nieodpłatna i z tego tytułu nie 
ma Ŝadnych korzyści materialnych. NiezaleŜnie od tego, kto będzie przedstawicielem gminy 
w tym stowarzyszeniu, to otrzymywał będzie tylko informacje na temat działalności i nie 
będzie w stanie przeforsować róŜnych rzeczy. Kończąc powiedziała, Ŝe jeŜeli ktoś jest chętny 
do reprezentowania gminy w tym stowarzyszeniu, to chętnie zrezygnuje. Zwróciła się do 
radnej Jolanty Kuszmar z zapytaniem, czy wyraziłaby chęć reprezentowania gminy. 
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Radna Jolanta Kuszmar podziękowała i odpowiedziała, Ŝe nie. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe uchwała została przedstawiona i poddał ją pod 
głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/39/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie wyznaczenia delegata do Zebrania Delegatów Stowarzyszenia Gmin Polskich 
Euroregionu Pomerania została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 23 do 
protokołu. 
 
 
11.12 
 
Projekt uchwały w sprawie ustalenia terminów zebrań wiejskich, na których dokonany ma 
być wybór sołtysa i rady sołeckiej przedstawił Wiceprzewodniczący RM Dariusz 
Czerniawski. 
Powiedział, Ŝe uchwała ta zawiera daty, godziny i miejsca zebrań wiejskich w sołectwach na 
terenie gminy, za wyjątkiem daty i godziny zebrań w sołectwach Uniemino i Starowice. 
 
Przewodniczący RM zwrócił się o podanie daty i godziny zebrań w tych sołectwach. 
 
Sekretarz Gminy Anna Gałązka podała następujące daty i godziny zebrań: 
1) Sołectwo Uniemino – 16 kwietnia 2007 r. godz. 17.00, 
2) Sołectwo Starowice – 17 kwietnia 2007 r. godz. 17.00. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są jakieś uwagi do grafiku zebrań w poszczególnych 
sołectwach  gminy. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały 
uzupełniony o terminy zebrań w Unieminie i Starowicach pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/40/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie ustalenia terminów zebrań wiejskich, na których dokonany ma być wybór 
sołtysa i rady sołeckiej została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 24 do 
protokołu. 
 
 
11.13 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał treść projektu uchwały w sprawie 
zmiany składu Komisji Rozwoju, uwzględniający juŜ kandydaturę radnego Zdzisława Krawca 
oraz uzasadnienie. Z uzasadnienia wynikało, Ŝe aktualnie Komisja Rozwoju liczy 6 członków, 
a klub radnych „Nasza Gmina” proponuje rozszerzyć jej skład. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są jakieś uwagi do projektu uchwały. 
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Radny Zbigniew Maltański przypomniał, Ŝe to ich klub zgłaszał radnego Krawca do pracy  
w Radzie, ale klub „Nasza Gmina” przegłosował wtedy weto. Powiedział, Ŝe strategia jaką 
prowadzi radny Czerniawski jest strategią katastrofalną, bo wtedy pan Czerniawski nie 
wiedział, Ŝe radny z obowiązku musi uczestniczyć w jakiejś komisji i był przeciwny temu. 
Zwracając się do obecnych powiedział, Ŝe tam, gdzie nie wiadomo o co chodzi, to wiadomo, 
Ŝe chodzi o pieniądze i o jakieś wpływy. Układ polityczny, jaki wytworzył się w tej radzie 
(8:7) jest to układ ryzykowny, bo niech jedna osoba zachoruje i krach, a tak jest troszeczkę 
lepiej, bo 9:6. Propozycja ich klubu jest taka, Ŝe jeśli radny Krawiec ma pracować w komisji – 
oni są za tym – to, Ŝeby nie kolidować koleŜankom radnym i nie zabierać dodatkowego czasu, 
aby uczestniczyły w dwóch komisjach, niech złoŜą rezygnację z jednej komisji i tak jak 
wszyscy radni uczestniczą w jednej komisji. Wtedy Komisja Rozwoju będzie 5-osobowa,  
a nie 7-osobowa. Stwierdził, iŜ on wie, Ŝe jest to komisja od wszystkiego, a jak od 
wszystkiego to od niczego – moŜe się myli. Powiedział, Ŝe ich klub tak to widzi – jak mamy 
pracować, to wszyscy po równo w jednej komisji. ZauwaŜył, Ŝe w porządku sesji jest kolejna 
uchwała, która wynika ze strategii prowadzonej przez radnego Czerniawskiego, bo 
niedopatrzył się i dwóch radnych dostaje tylko po 150,-zł, a tak nie moŜe być, bo się klub 
rozwali. Dlatego trzeba obdzielić wszystkich równo, Ŝeby mieli po 300,-zł. Powiedział, Ŝe tak 
klub radnych „Nasza Gmina” chce oszczędzać na gminie. Jego zdaniem oszczędza, ale na 
klubie „Porozumienie Samorządowe”, a nie na klubie „Nasza Gmina”. 
 
Przewodniczący RM przerwał wypowiedź radnego Maltańskiego stwierdzając, Ŝe odbiega od 
tematu, bo mamy głosować nad uchwałą dotyczącą przyjęcia radnego Krawca do Komisji 
Rozwoju. 
 
Radny Dariusz Czerniawski powiedział, iŜ radny Maltański zapomniał o tym, Ŝe jako klub 
radnych nie chcieli zgłosić Ŝadnego kandydata do Ŝadnej komisji i taki był początek. 
Spiskowa teoria dziejów jest bardzo długa i do kaŜdej sytuacji moŜna dopasowywać ideologię 
tak, jak to zrobił radny Maltański. Stwierdził, Ŝe takie zachowanie uwaŜa za niestosowne. 
Spierajmy się na argumenty a nie dzielmy się na my, wy i oni, bo to do niczego nie prowadzi. 
Zapewnił obecnych, Ŝe nie taki jest ich cel, czyli osób tworzących klub „Nasza Gmina”. 
Poinformował, Ŝe Rada Miejska jest powołana po to, Ŝeby zaspakajać potrzeby naszych 
mieszkańców i jeśli będziemy razem współpracować, czy współdziałać - to będzie dobrze. 
 
Radny Mariusz Gorgol powiedział, Ŝe nie jest członkiem Komisji Rozwoju, ale czuje się 
obraŜony tym, co powiedział radny Maltański, Ŝe komisja jest od wszystkiego i od niczego. 
Zwracając się do radnego Maltańskiego powiedział, Ŝeby mówił o sobie, a nie brał pod uwagę 
ogółu, Ŝe komisje są od wszystkiego i od niczego. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe zgodnie z interpretacją ustawy samorządowej radny nie 
moŜe drugiego radnego krytykować. W związku z tym wypowiedzi muszą być nie 
skrępowane i nie moŜe w nich występować krytyka radnego pod adresem innego radnego. 
Prosił o naprawdę merytoryczne wypowiedzi. 
Po tym zapytał radnego Krawca, czy wyraŜa zgodę na pracę w Komisji Rozwoju. 
 
Radny Zdzisław Krawiec powiedział, iŜ wyraŜa zgodę tym bardziej, Ŝe napisał o przyjęcie do 
klubu radnych „Nasza Gmina”. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 14 radnych, 
- przeciw nie głosował Ŝaden radny, 
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- wstrzymał się od głosu 1 radny. 
 
Uchwała Nr V/41/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zmiany składu Komisji Rozwoju została podjęta i stanowi załącznik nr 25 do 
protokołu. 
 
 
11.14 
 
Przewodniczący  prosił Wiceprzewodniczącą RM ElŜbietę Niepelt o zapoznanie z projektem 
uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do Strategii Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych dla Gminy Borne Sulinowo na lata 2005-2010. 
 
Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt przeczytała treść projektu przedmiotowej uchwały, 
dotyczącej uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych na 2007 rok, który zgodnie z przepisami stanowi część Strategii 
Rozwiązywania Problemów Społecznych. 
 
Po tym Przewodniczący RM zwrócił się do pracownika Urzędu Ireny Stecenko z zapytaniem, 
czy to jest walka z alkoholizmem, jeŜeli komisja opiniuje pozytywnie sprzedaŜ alkoholu od 
wódki poprzez sprzedaŜ piwa i wina na stacji benzynowej. 
 
Irena Stecenko odpowiedziała, Ŝe stacja benzynowa moŜe wystąpić o zezwolenie na sprzedaŜ 
napojów alkoholowych, poniewaŜ prowadzi działalność gospodarczą. KaŜdy przedsiębiorca, 
który prowadzi działalność gospodarczą moŜe wystąpić o sprzedaŜ napojów alkoholowych. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy apteka równieŜ moŜe wystąpić. 
 
Irena Stecenko odpowiedziała, Ŝe apteka nie, bo chodzi o tych przedsiębiorców, którzy  
w decyzji o prowadzeniu działalności gospodarczej mają zapis, Ŝe prowadzą sprzedaŜ 
napojów alkoholowych w detalu i w gastronomii. 
 
Przewodniczący RM wyraził swoją prywatną opinię na ten temat. Powiedział, Ŝe jemu to się 
nie podoba i tego nie rozumie, bo z jednej strony próbujemy walczyć z alkoholizmem,  
a z drugiej strony stwarzamy warunki, Ŝeby ten alkoholizm się szerzył. Jak to moŜna 
zrozumieć, Ŝe podjeŜdŜa człowiek pod stację benzynową i umoŜliwia mu się nabywanie tego 
alkoholu. 
 
Burmistrz Gminy odpowiedziała, Ŝe adresatem wypowiedzi Przewodniczącego RM powinien 
być Marszałek Jurek w Warszawie ze swoją laską marszałkowską. 
 
Radna Jolanta Kuszmar zwracając się do Przewodniczącego RM powiedziała, iŜ szkoda, Ŝe 
nie zadba o swój sklep w Łubowie naprzeciwko szkoły, w którym pije się alkohol na miejscu. 
 
Radny Mariusz Gorgol stwierdził, iŜ to, Ŝe alkohol jest sprzedawany na stacji benzynowej to 
nie jest wielki problem. Nadmienił, Ŝe w ostatnich latach alkohol spoŜywano w szkołach. 
Podał przykład Szkoły Podstawowej w Jeleniu, która otrzymywała pozwolenie na sprzedaŜ 
alkoholu, bo organizowano tam zabawy. Jego zdaniem taka sytuacja jest naganna i naleŜy  
z tego wyciągać konsekwencje. Ktoś te pozwolenia z tej gminy wydawał, było ciche 
przyzwolenie. 



 27 

 
Radny Ryszard Cywiński prosił o powrócenie do tematu, bo odbiegamy od niego. Poruszane 
przez radnych sprawy powinny być zgłaszane w punkcie pn. „Interpelacje, wnioski  
i zapytania”. 
 
Więcej głosu nie zabierano, w związku z czym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały 
pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/42/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie wprowadzenia zmian do Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 
dla Gminy Borne Sulinowo na lata 2005-2010 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik nr 26 do protokołu. 
 
11.15 
 
Przewodniczący RM prosił Wiceprzewodniczącego RM Dariusza Czerniawskiego  
o przedstawienie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości  
i zasad wypłacania diet dla radnych Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał projekt przedmiotowej uchwały 
wraz z uzasadnieniem. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
 
Radny Zbigniew Maltański zwracając się do obecnych powiedział, iŜ sami słyszycie, Ŝe jak 
nie wiadomo o co chodzi, to wiadomo, Ŝe chodzi o pieniądze. Dodał, Ŝe znów kłania się 
strategia radnego Czerniawskiego. Komisje, a to zaleŜy od przewodniczącego, mogą spotykać 
się w miesiącu nawet i 10 razy i ustaliliśmy ryczałt miesięczny 150,-zł. Znów chodzi o to, aby 
w klubie „Nasza Gmina” była jedność i kaŜdy otrzymał tyle samo. To jest ta oszczędność 
tego klubu, bo inaczej dwie panie z tego klubu mają tylko po 150,-zł miesięcznie, a tak będą 
miały po 300,-zł. Powiedział równieŜ, Ŝe oszczędności w stosunku do rad sołeckich stanowią 
50%, a taki Wiceprzewodniczący RM Czerniawski w stosunku do swojej osoby zachował 
oszczędność 20%, bo poprzedni Wiceprzewodniczący RM miał 500,-zł, a obecny ma 400,-zł. 
Jeśli juŜ tak sobie szczerze mówimy i tak dbamy o budŜet, to dbajmy równomiernie, a nie 
róbmy bzdur i nie czyńmy z reszty radnych niedołęgów, niedouczonych. 
 
Radny Dariusz Czerniawski przeprosił w szczególności koleŜanki z klubu radnych „Nasza 
Gmina” za niestosowne uwagi radnego Maltańskiego. Po tym poinformował, Ŝe jest 
Wiceprzewodniczącym Rady Miejskiej oraz członkiem Komisji BudŜetowo-Gospodarczej  
i z tego tytułu pobiera tylko jedną dietę Wiceprzewodniczącego RM, natomiast z tytułu 
członkostwa w komisji nie pobiera Ŝadnej gratyfikacji finansowej. Przypomniał, Ŝe 20 
grudnia 2006 r. ustaliliśmy ryczałty miesięczne, natomiast teraz zmieniamy uchwałę z tej 
przyczyny, Ŝe były dwie sprzeczne opinie prawne. Dlatego precyzujemy dokładnie dodając 
jedno słowo „kaŜdej”, bo moŜna było interpretować zapis podjętej uchwały i tak i nie. 
Powiedział, iŜ rozumie, Ŝe jest przesilenie wiosenne, ale prosił radnego Maltańskiego  
o pohamowanie się w ocenach. 
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Radna GraŜyna Zitans powołała się na pracę w poprzedniej kadencji. Przyznała, iŜ faktycznie 
oszczędności są bardzo duŜe, jeŜeli chodzi o pracę radnych, ale ryczałt to jest ryczałt. JeŜeli 
ustalamy, Ŝe ryczałt wynosi dla członka komisji 150,-zł, a za przewodnictwo w komisji jest 
300,-zł, to tak to powinno zostać. Poinformowała, Ŝe w poprzedniej kadencji pracowała  
w trzech komisjach i ani jej się śniło, Ŝeby pobierać za to dodatkowe wynagrodzenie. Prosiła, 
Ŝeby mimo wszystko uszanować to, co działo się w poprzedniej kadencji, bo nie wszystkie 
rzeczy były złe i nie naleŜy wszystkiego po prostu deptać. 
 
Radny Zbigniew Maltański ustosunkował się do słów wypowiedzianych przez radnego 
Czerniawskiego. Powiedział, iŜ wytworzyła się taka sytuacja, Ŝe dwóch sołtysów jest radnymi 
i przez myśl im nie przeszło, Ŝeby brali dietę sołtysów. Podkreślił, iŜ pobierają jedną dietę 
ryczałtową dla radnego członka komisji Rady Miejskiej. 
 
Więcej głosu nie zabierano, w związku z czym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały 
pod głosowanie: 
- za głosowało 9 radnych, 
- przeciw głosowało 6 radnych, 
- głosów wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/43/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r. 
zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia wysokości i zasad wypłacania diet dla radnych 
Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie została podjęta i stanowi załącznik nr 27 do 
protokołu. 
 
11.16 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do Wiceprzewodniczącej RM ElŜbiety Niepelt o zapoznanie 
z treścią projektu uchwały w sprawie ustalenia dopłat za opróŜnianie zbiorników 
bezodpływowych dla gospodarstw domowych. 
 
Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt przeczytała treść projektu uchwały oraz 
uzasadnienie. 
 
Po tym Przewodniczący RM prosił o opinię Komisji BudŜetowo-Gospodarczej na temat 
przedmiotowego projektu uchwały. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej Ryszard Cywiński powiedział, iŜ komisja 
wydała opinię pozytywną. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska zwracając się do radnych powiedziała, 
Ŝe głosują uchwałę opierając się o przepisy ustawy o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę  
i zbiorowym odprowadzaniu ścieków. Prosiła o zwrócenie uwagi, Ŝe ta ustawa nie dotyczy 
zbiorników bezodpływowych, a zbiorowego odprowadzania ścieków i istnieje obawa,  
Ŝe Wojewoda odrzuci tę uchwałę, tzn. zostanie ona uchylona przez nadzór prawny. MoŜe tak 
zaistnieć i wówczas będziemy musieli popracować jeszcze raz nad innym rozwiązaniem  
i w jakiś inny sposób te dopłaty przekazywać, tj. albo otrzymywałyby te dopłaty osoby  
w trudnej sytuacji materialnej, albo trzeba by było przekazać te dopłaty z gminy do GOPS-u  
i dopiero z GOPS-u następowałaby wypłata w formie zasiłku. Powiedziała, Ŝe w ubiegłym 
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roku taka uchwała nie była podejmowana przez Radę i nie wiemy, czy ona przejdzie, czy teŜ 
nie. Tym niemniej zwróciła się do radnych, Ŝeby tę uchwałę podjęli. 
 
Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/44/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie ustalenia dopłat za opróŜnianie zbiorników bezodpływowych dla gospodarstw 
domowych została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 
 
 
11.17 
 
Projekt uchwały w sprawie zarządzenia poboru opłaty skarbowej w drodze inkasa na rok 
2007, wyznaczenia inkasentów i określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso przeczytał 
Przewodniczący RM i zapytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący Komisji BudŜetowo-Gospodarczej poinformował, Ŝe komisja pozytywnie 
zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały. 
 
Po tym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/45/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie zarządzenia poboru opłaty skarbowej w drodze inkasa na rok 2007, 
wyznaczenia inkasentów i określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 
 
 
11.18 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do Wiceprzewodniczącego RM Dariusza Czerniawskiego  
o przeczytanie projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Statucie Gminy Borne 
Sulinowo. 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał treść projektu uchwały oraz 
uzasadnienie proponowanej zmiany do Statutu Gminy, polegającej na wprowadzeniu do 
porządku sesji tzw. Wolnej Trybuny. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał ją 
pod głosowanie: 
- za głosowało 12 radnych, 
- przeciw nie głosował Ŝaden radny,  
- wstrzymało się od głosu 3 radnych. 
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Uchwała Nr V/46/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie wprowadzenia zmian w Statucie Gminy Borne Sulinowo została podjęta  
i stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 
 
11.19 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do Wiceprzewodniczącej RM ElŜbiety Niepelt o zapoznanie 
z treścią uchwały w sprawie powołania Zastępcy Kierownika Urzędu Stanu Cywilnego. 
 
Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt przeczytała treść projektu uchwały wraz  
z uzasadnieniem. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska wyjaśniła, Ŝe to nie jest tworzenie 
dodatkowego etatu i nie jest to funkcja płatna. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał projekt uchwały pod 
głosowanie: 
- za głosowało 15 radnych, 
- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/47/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie powołania Zastępcy Kierownika Urzędu Stanu Cywilnego została podjęta 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
 
 
11.20 
 
Projekt uchwały w sprawie przeznaczenia do dzierŜawy na okres 10 lat nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo oraz uzasadnienie do niej przeczytał 
Przewodniczący RM. Powiedział, Ŝe jest to trochę zawiła sprawa, bo inaczej jest w planie 
przestrzennego zagospodarowania, a inaczej uŜytkowane, ale moŜe prawo dopuszcza. 
 
Kierownik RGK Aneta Lisowska poinformowała, Ŝe plan zagospodarowania przestrzennego 
mówi nam, Ŝe ta działka jest przeznaczona za złoŜa kruszyw mineralnych, ale z tego co udało 
jej się ustalić, w latach poprzednich (dokładnie nie potrafiła określić kiedy to było) były 
prowadzone na tej działce badania gruntu. Po przeprowadzeniu badań okazało się, Ŝe na tym 
gruncie nie ma kruszyw, a jest glina. W związku z tym gmina jako właściciel tej 
nieruchomości nie będzie jej wykorzystywać z takim przeznaczeniem jak sugeruje plan. 
Państwo, którzy złoŜyli wniosek o dzierŜawę tej nieruchomości, wiedzą jakie jest 
przeznaczenie w planie i nie koliduje to z ich planami, zamierzeniami. Powiedziała, Ŝe ten 
grunt moŜna wykorzystywać jako grunt rolny, a nasadzeń ci państwo nie będą Ŝadnych robić. 
Jako właściciel tej nieruchomości, gmina nie ma ukierunkowanych zamierzeń co do tej 
nieruchomości, a nieruchomość ta jest niewykorzystywana. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe ci państwo zostali 
poinformowani równieŜ o tym, Ŝe nie otrzymają ani nie mogą ubiegać się o dopłaty unijne, bo 
jest inne przeznaczenie tego gruntu. 
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Radny Zbigniew Maltański powiedział, iŜ myśli, Ŝe 10 lat dzierŜawy to długi okres. 
Zasugerował oddanie w dzierŜawę na 5 lat. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska stwierdziła, Ŝe przez tyle lat ta działka 
leŜy odłogiem, pojawiają się osoby chętne do jej zagospodarowania, mają swoje plany i nie 
nam wnikać, co tam będą robić. Wiadomo, Ŝe nie mogą przekwalifikować tej działki, 
wiadomo, Ŝe jest to działka taka, a nie inna, mogą ją obsiać w określonym celu i mogą to  
uŜytkować. 
 
Przewodniczący RM stwierdził, iŜ jego zdaniem, naleŜy się cieszyć, Ŝe ktoś chce tę działkę 
zagospodarować. Po tym poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 14 radnych, 
- przeciw nie głosował Ŝaden radny, 
- wstrzymał się od głosu 1 radny. 
 
Uchwała Nr V/48/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie przeznaczenia do dzierŜawy na okres 10 lat nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Borne Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 
 
11.21 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do Wiceprzewodniczącego RM Dariusza Czerniawskiego  
o zapoznanie z treścią projektu uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej przy Zespole 
Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie. 
 
Wiceprzewodniczący RM Dariusz Czerniawski przeczytał treść projektu przedmiotowej 
uchwały oraz uzasadnienie do niej. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do projektu uchwały. 
 
Radny Zbigniew Maltański zwrócił się do radnego Czerniawskiego, czy wie, kto to jest 
Urszula Mylke. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe jest to osoba z wyŜszym wykształceniem, pełni funkcję 
finansisty w jego firmie, mieszka w Łubowie.  
Po tym poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 10 radnych, 
- przeciw głosowało 5 radnych, 
- głosów wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr V/49/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie powołania Rady Społecznej przy Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem 
Sulinowie została podjęta i stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 
 
 
11.22 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do Wiceprzewodniczącej RM ElŜbiety Niepelt o zapoznanie 
z projektem uchwały w sprawie uchwalenia Regulaminu wynagradzania nauczycieli 
zatrudnionych w szkołach prowadzonych przez Gminę Borne Sulinowo na 2007 rok. 
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Wiceprzewodnicząca RM ElŜbieta Niepelt przeczytała treść projektu uchwały oraz 
uzasadnienie do niej. 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe poniewaŜ dzisiaj ten projekt uchwały wprowadziliśmy do 
porządku obrad i nie wszyscy mieli moŜliwość zapoznania się z regulaminem, dla niego jest 
to dŜungla. Po tym zwrócił się do Pani Burmistrz, Ŝeby przybliŜyła ten temat. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe ta uchwała na pewno 
przygotowana byłaby wcześniej, ale był problem uzgodnienia jej, przyjazdu i dyskusji ze 
związkowcami. Poinformowała, iŜ taki jest wymóg, Ŝe regulamin uzgadnia się  
z przedstawicielami związków zawodowych Solidarność i Związku Nauczycielstwa 
Polskiego. Został z tych uzgodnień sporządzony protokół i prosiła, Ŝeby nie sugerować się 
nazwą Kierownik Referatu Edukacji, bo wtedy - kiedy były prowadzone negocjacje - tego 
referatu juŜ nie było. Był to jednoosobowy Referat Edukacji, który zlikwidowała, a więc 
mówimy o pracowniku Pani Iwonie Grodzickiej. Powiedziała, Ŝe ten nowy regulamin 
opracowany jest zgodnie z ustawą budŜetową i zarządzeniem Burmistrza Gminy Borne 
Sulinowo z 14 listopada 2006 r., z przepisami związanymi z Kartą Nauczyciela  
i z rozporządzeniem Ministra Edukacji Narodowej i Sportu oraz z projektem rozporządzenia 
Ministra Edukacji Narodowej, które jest zmieniające w stosunku do tego pierwszego przez nią 
zacytowanego. Zmiany, jakie zaszły w regulaminie dotyczą kilku paragrafów, a mianowicie: 
1) w § 2 pkt 4 wykreślono słowo „wicedyrektora”, bo wicedyrektor jest nauczycielem  

w rozumieniu regulaminu; 
2) w § 6 ust. 1 pkt 1 dotyczącym przyznania dodatku funkcyjnego dla dyrektora szkoły 

ustalono ten dodatek w wysokości 50,-zł za oddział w szkole, w której jest wicedyrektor, 
natomiast tam, gdzie nie ma wicedyrektora kwota ta wynosi 70,-zł; 

3) w § 7 ust.1 dotyczącym dodatku za warunki pracy z tytułu pracy w trudnych  
i uciąŜliwych dla zdrowia proponowano widełki od 15 do 20%, ale po negocjacjach ze 
związkami ustalono sztywną stawkę w wysokości 17% 

Na koniec powiedziała, Ŝe w zasadzie są to wszystkie zmiany, a obowiązek uchwalenia 
takiego regulaminu spoczywa na Radzie Miejskiej. Dodała, Ŝe muszą być zapewnione średnie 
wynagrodzeń przewidziane Kartą Nauczyciela i wszystkimi ustawami, czy rozporządzeniami. 
 
Przewodniczący RM stwierdził, Ŝe w tym regulaminie występuje bardzo duŜo składników 
płacowych. W związku z tym zapytał, które z tych składników są obligatoryjne w stosunku do 
prawa, a które nie. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe nauczyciele naleŜą do 
najbardziej nisko opłacanych zawodów i obligatoryjnie naleŜą się im: pensja, dodatek 
funkcyjny, wiejski, mieszkaniowy. To, co ponadto - to nadgodziny, jeŜeli takowe są oraz trzy 
razy tyle praca społecznie. Natomiast dodatek motywacyjny nie jest obligatoryjny, jego 
wysokość ustala rada w regulaminie. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy są uwagi do tej uchwały. 
 
Radny Piotr Kujawa powiedział, iŜ przyjął do wiadomości informację Pani Burmistrz, Ŝe to 
siła wyŜsza spowodowała, Ŝe ta uchwała została dopiero wprowadzona na sesji. Niemniej 
jednak jest to obszerna uchwała, z którą radni powinni się zapoznać wcześniej  
i przeanalizować chociaŜby po to, Ŝeby wiedzieli nad czym głosują. Dlatego naleŜy unikać 
takich sytuacji, aby tak obszerna uchwała była wprowadzana do porządku dopiero na sesji. 
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Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe mamy trzy miesiące na 
podjęcie przedmiotowej uchwały od uchwalenia ustawy budŜetowej. Została ona ogłoszona 
16 lutego br. i moŜemy podjęcie tej uchwały przenieść, ale w stosunku do poprzedniego 
regulaminu są tu tylko zmiany kosmetyczne. 
 
Radny Ryszard Cywiński poparł wypowiedź radnego Kujawy, bo jest to skomplikowana 
uchwała, Ŝeby sobie ją tak „ad hoc” załatwić nie wiedząc, czy nie będzie jakichś reperkusji 
finansowych. Powiedział, iŜ przyjmuje do wiadomości, Ŝe nie będzie zmian w budŜecie 
spowodowanych stawkami płacowymi, które zostały zatwierdzone budŜetem dzisiaj 
uchwalonym. Rozumie, iŜ wszystko to odbywa się w obrębie tego budŜetu, ale w zakresie 
kwot przewidzianych na wynagrodzenia, a nie, Ŝe 29 grudnia proponuje się zmiany kwot 
przewidzianych na wynagrodzenia i przesuwanie ich na pozapłacowe. Prosił Panią Burmistrz, 
Ŝeby na przyszłość nie stawiać radnych przed faktem, Ŝe trzeba coś uchwalić. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska poinformowała radnych, iŜ kaŜda 
zaproponowana przez nich zmiana do regulaminu wynagradzania spowoduje, Ŝe będziemy 
musieli zwoływać następne konsultacje ze związkami zawodowymi i one mogą nadal na te, 
czy na te rzeczy się nie godzić. 
 
Przewodniczący RM zapytał, czy w stosunku do roku ubiegłego ten regulamin rodzi 
negatywne skutki finansowe. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska odpowiedziała, Ŝe rodzi, ale na 
podstawie zmiany Karty Nauczyciela, które czasami się zdarzają. Poinformowała, Ŝe za 
chwilę będą podwyŜki 5%, o których nie wiemy. Ma juŜ informację, Ŝe prawdopodobnie 
dostaniemy mniejszą o 184 tys. zł subwencję oświatową i będziemy musieli znowu 
dokonywać przesunięć w budŜecie gminy. Zaznaczyła, Ŝe oficjalne pismo w tej sprawie 
jeszcze nie wpłynęło, ale jak wpłynie, to będziemy oczywiście pisać odwołanie. 
 
Przewodniczący RM powiedział, iŜ wsłuchując się w dyskusję większość radnych chce, Ŝeby 
tę uchwałę przegłosować. Po tym poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
- za głosowało 13 radnych, 
- przeciw nie głosował Ŝaden radny, 
- wstrzymało się od głosu 2 radnych. 
 
Uchwała Nr V/50/2007 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 marca 2007 r.  
w sprawie uchwalenia Regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych  
w szkołach prowadzonych przez Gminę Borne Sulinowo na 2007 rok została podjęta  
i stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 
 
Opinia Komisji BudŜetowo-Gospodarczej na temat rozpatrywanych projektów uchwał 
stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 
 
 
Ad.12) 
 
W punkcie sesji pn. „Interpelacje, wnioski i zapytania radnych” głos zabrał radny Dariusz 
Skiba odnośnie przedkładania dokumentów przed samą sesją. Powiedział, Ŝe walczył z tym  
z poprzednim burmistrzem i zawsze było to bezskuteczne. Dodał, iŜ wierzy, Ŝe to się zmieni. 
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Zdenerwował się troszeczkę dzisiaj przed sesją, jak zobaczył te projekty uchwał - bo nie wie, 
o co chodzi i musiał je szybko przeczytać – chyba, Ŝe będą to sytuacje wyjątkowe. Po tym 
wyraził ubolewanie, bo liczył na jakiś telefon od Pani Burmistrz z zapytaniem, czy radny 
Skiba ma moŜe jakiegoś kandydata do Rady Społecznej. Po tym podziękował i opuścił 
obrady. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska stwierdziła, Ŝe nie pomyślała o tym. 
 
Ad.13) 
 
Przewodniczący RM zwrócił się do Pani Burmistrz o wypowiedzenie się, kiedy planuje 
następną sesję. 
 
Burmistrz Gminy Renata Pietkiewicz-Chmyłkowska powiedziała, Ŝe następna sesja na pewno 
będzie związana z powołaniem nowego skarbnika gminy i odwołaniem dotychczasowego,  
z przesunięciami w budŜecie gminy juŜ uchwalonym, a dotyczącymi Centrum Kultury  
i Rekreacji i ewentualnie zmniejszenia subwencji oświatowej, jeŜeli takie pismo dostaniemy. 
Powiedziała, Ŝe będzie to sesja zwołana przez Przewodniczącego Rady albo na jej wniosek  
i myśli, Ŝe odbędzie się ona pod koniec marca. 
 
Przewodniczący RM stwierdził, Ŝe precyzyjnie nie jesteśmy w stanie dzisiaj określić terminu 
sesji, ale odbędzie się ona albo na koniec marca, albo na początku kwietnia. 
 
Ad.14) 
 
Przewodniczący RM powiedział, Ŝe dzisiejsza sesja była sesją burzliwą i miała bardzo duŜe 
znaczenie ze względu na uchwalenie budŜetu gminy. Ponadto uwaŜał, Ŝe ta wymiana słów, 
która tu dzisiaj padła, była wymianą twórczą. Prosił, Ŝeby nie mieć urazów w stosunku do 
siebie, jeden do drugiego, bo tak musi być tam, gdzie coś się dzieje i odpowiedzialnie myśli 
się o sprawie. Podziękował wszystkim za zabieranie głosu, za owocną i pozytywną dyskusję. 
Ponadto wszystkim kobietom z okazji jutrzejszego święta złoŜył serdeczne Ŝyczenia, przede 
wszystkim zdrowia, awansów, podwyŜek, duŜej kasy. 
 
Po tym Przewodniczący RM zamknął Sesję. 
 
Sesja Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 7 marca 2007 r. trwała od godz. 10-tej  
do godz. 14-tej. 
 
Na tym protokół zakończono. 
 
Protokołowała: 
Anna Łozińska 


